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اقتصادی

اشتغال فراگیر که از سوی برنامه ریزان اشتغال کشور در سراسر کشور با توجه به 
مزیت های هر منطقه در حال اجرا است با وجود برنامه های سال های گذشته که 

مبتنی بر پاشیدن پول بود،بوی نفت نمی دهد و مبتنی بر کار کارشناسی است. 
طی چهار سال گذشته با اینکه اقتصاد کشور از فراز و نشیب های بیشماری که از 
دولت قبل به آن به ارث رسیده بود، عبور کرده است اما هنوز این اقتصاد نیازمند 

رشد فراگیر است تا بتواند اشتغال را همه مناطق کشور تسری دهد.
»علی ربیعی« وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی معتقد است:برای توسعه اشتغال در 
کشور نیازمند رشد با کیفیت هستیم، رشدی که فقط از فروش فرآورده های نفت و 
گاز حاصل نشود. اشتغال فراگیر از جنس برنامه هایی است که نه تنها بوی نفت نمی 
دهد بلکه نتیجه تجاربی است که به شکل موفق در برخی از کشورها اجرا شده است.

یکی از مهمترین ویژگی های برنامه اشتغال فراگیر،تعامل فعالان بخش خصوصی 
در اجرای این طرح است به طوری که در این برنامه از روز نخست نمی خواهند چرخ 
را دوباره اختراع کنند بلکه چرخی که در حال حرکت است را توانمندتر می کنند تا 

بتواند شاغلان بیشتری را با خود همراه کند.
در یکی از بازدیدهایی که با مجریان این طرح از کارخانه روناک جین انجام شد 
مشخص شد این کارخانه حدود سه دهه است که در حوزه پوشاک فعال است اما با 
اجرای برنامه اشتغال فراگیر،بخشی از تولید پوشاک برای یکی از برندهای بین المللی 

را این شرکت بر عهده گرفت.
و شاید یکی از ویژگی های مهم دیگر برنامه اشتغال فراگیر را بتوان اتصال به 

بازارهای بین المللی عنوان کرد.
یکی از مجریان برنامه اشتغال فراگیر )کارشناسان داخلی و خارجی(در سال های 
گذشته تولید کفش در کشور ویتنام را به انجام رسانده است ،ویتنام اکنون یکی از 

بزرگترین تولید کنندگان کفش در جهان است .
**یک کارشناس:اشتغال فراگیر بر اساس برنامه است

فراگیر  اشتغال  طرح  خصوص  در  کار  حوزه  حیدری«کارشناس  »علیرضا 
گفت:اشتغال فراگیر بر اساس اهداف اقتصاد مقاومتی تنظیم شده است که ریاست 
آن بر عهده معاون اول رئیس جمهوری است و توسط ایشان هدایت و راهبری می 

شود.طرح ویژگی ، سیاست و حمایت دارد و در این طرح با منابع سرو کار ندارند و 
برای توسعه بنگاهها برنامه ریزی می شود.

وی اظهار داشت: در مواد سه و پنج برنامه اشتغال فراگیر که توسط ستاد اقتصاد 
مقاومتی صادر شده است )این برنامه دارای 11ماده است(یک بسته حمایتی است و 

تکالیفی را برای دستگاهها،مراکر مهارتی و دانشگاه ها مشخص کرده است.
به گفته حیدری،در این طرح از طریق افزایش مهارت،مشارکت در بازار کار افزایش 
می یابد. در این طرح پیش از اجرا،مسائل مربوط به محیط کار واقعی و مشوق های 

کارفرمایی در نظر گرفته شده است.
وی با اشاره به ماده پنج برنامه اشتغال فراگیر گفت: بانک مرکزی جمهوری اسلامی 
ایران، نسبت به تعیین سهمیه تسهیلات بانکی مورد نیاز به میزان ۲۰۰ هزار میلیارد 
ریال برای اجرای برنامه اشتغال فراگیر و ابلاغ به شبکه بانکی را تعیین کرده است.

حیدری ادامه داد: همچنین در تبصره این ماده آمده است: به منظور افزایش 
اثربخشی تامین مالی برنامه اشتغال فراگیر، کارگروهی متشکل از وزارت امور 
اقتصادی و دارایی، وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی و بانک مرکزی و دستگاه های 
اجرایی ذی ربط حسب مورد، نسبت به طراحی و به کارگیری روش های تامین مالی 
نوین با هدف پوشش کل زنجیره ارزش در رسته های منتخب، ایجاد تسهیلات در 

اخذ وثایق و ضمانت ها و سایر موارد مربوط اقدام می کنند.
وی توضیح داد: منابع یاد شده به بنگاههایی بر می گردد که کار می کنند و در 
زنجیره ارزش افزوده قرار دارند.بنگاههایی که می خواهند به تولید نهایی برسند 
شناسایی می شوند تا با تخصیص منابع و افزایش تولید بتوان زنجیره ارزش افزوده 

را کامل کرد.
وی با بیان ویژگی های روش یاد شده،گفت: این برنامه کمک می کند آسیب 
شناسی چرخه تولید به لحاظ جغرافیایی،تولید کالا و منابع انسانی صورت گیرد و 
صلاحیت حرفه ای افراد ارتقا یابد و آموزش علمی در محیط کارگاهی و دانشگاهی 

اتفاق بیفتد.
**ایجاد970هزار شغل با 20هزار میلیارد تومان میسر نیست

وی با اشاره به ایجاد 97۰هزار شغل با ۲۰هزار میلیار تومان گفت: با چنین مبلغی 

نمی توان 97۰هزار شغل ایجاد کرد مگر اینکه همانگونه که وزیر کار اشاره داشتند 
3۰۰تا 4۰۰هزار شغل را دولت می تواند ایجاد کند و این مبلغ برای حدود 6۰۰هزار 

شغل تخصیص یابد.
وی گفت: با برنامه اشتغال فراگیر،بستر ایجاد اشتغال فراهم می شود و تنها این 
گونه نیست که نظیر سال های گذشته فقط پولی پخش شود و خبری از اشتغال 

نباشد.
وی تاکید کرد: برنامه اشتغال فراگیر دارای کلیات، تقسیم کار دستگاهی،پایش و 

انضباط اجتماعی است.
**هر سه ماه باید گزارش ارائه دهند

وی مهمترین و بهترین بخش از برنامه اشتغال فراگیر را ارائه گزارش سه ماهه از 
روند اجرای برنامه عنوان کرد و گفت: طی این سه ماه با گزارشی که ارائه می شود 

نقاط ضعف برطرف خواهد شد که این به پایداری برنامه کمک می کند.
**تسهیلات بدون وثایق

این کارشناس حوزه کار ارائه تسهیلات بدون وثایق را از دیگر جنبه های مثبت 
برنامه عنوان کرد و گفت: این شیوه می تواند به روند آسانتر ایجاد اشتغال کمک 
کند به طوری که بنگاهها با شرایط سهل تری و تنها بر اساس توانمندی خود و 
اینکه با برنامه ریزی انجام شده می توانند خود را توانمندتر کنند از تسهیلات یاری 

می گیرند.
حیدری تاکید کرد: اساس طرح توزیع منابع نیست و عناصر غیر دولتی و بخش 

خصوصی می توانند نقش بیشتری در اجرا داشته باشند.
وی تاکید کرد: دولت محدودیت های زیادی دارد که یکی از آنها محدودیت مالی 

است.
به گفته حیدری اتفاق های ناخرسند اقتصادی که در دولت های نهم و دهم رخ 

داد است امروز دارد اثرات خود را نشان می دهد.
**سخن آخر

بر روی برنامه اشتغال فراگیر دو سال کار مطالعاتی شد و نظیر طرح های اشتغال 
در دولت گذشته نخست بر روی منابع مالی تاکید نشد، وقتی که برنامه تدوین شد 
منابع مالی برای تحقق برنامه ها در نظر گرفته شد.در این برنامه موضوع توانمندی 

نیروی انسانی مهمترین حرف را می زند. 
»عیسی منصوری«معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون،کار و رفاه 
اجتماعی چندی پیش به خبرنگار اقتصادی ایرنا،گفت: نتایج اشتغال فراگیر طی 
یکسال آینده بتدریج خود را نشان می دهد و نباید تصور کرد که در شش ماه آینده 

نتایجی حاصل شود.
انتظار دیدن نتایج سریع از برنامه ریزی های کلان انتظاری نابجاست.

متاسفانه همواره انتقاد بیشتر از همراهی و دیدن نکات مثبت است .پیش از آنکه 
برنامه ای اجرایی شود سیر انتقاد و خرده گیری ها به سوی برنامه روان می شود.

چنین رویه ای نه تنها می تواند مانعی برای اجرای برنامه باشد بلکه توان مجریان 
برنامه را برای پاسخگویی به منتقدی که قرار نیست قانع شود را کاهش می دهد.

برنامه اشتغال فراگیر از سوی معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت کار ارائه 
شده است.فردی که دارای تجربه جهانی در توسعه اشتغال است .

اشتغال فراگیر بوی نفت نمی دهد و مبتنی بر تلاش انسانی طراحی شده است.
تلاش انسانی در زمینه هایی که استان های مختلف کشور در آن مزیت دارند.

ای،گردشگری،  گلخانه  فعالیت  کشاورزی،  و  پوشاک  های  حوزه  در  اشتغال 
دامپروری و زنبور داری،صنایع دستی، تولید گوشت ماکیان، توسعه پرورش ماهی 
و میگو، بسته بندی مناسب کالاهای کشاورزی که سبب افزایش ارزش افزوده کالا 

شود و فعالیت هایی از این دست.
مهمترین ویژگی اشتغال فراگیر همانگونه که وزیر کار اعلام کرده است:پاشیدن 

پول نیست و متکی بر توانمندی های مردم و ظرفیت اقتصادی کشور است.
برای تحقق رشد با کیفیت چاره ای نداریم جز اینکه به دستان توانمند خود باور 

داشته باشیم و خود را ملزم به اجرای برنامه های کارشناسی شده کنیم.

معاون شرکت ملی نفت: اشتغال فراگیر،بوی نفت نمی دهد 

توتال با جدیت مشغول فعالیت در پارس جنوبی 
است 

معاون مدیرعامل شرکت ملی نفت با بیان اینکه شرکت توتال همچنان به صورت جدی 
مشغول فعالیت در فاز 11 پارس جنوبی است، گفت: فشارها و اظهارات دولت آمریکا بر 
روند مشارکت شرکت های بین المللی با ایران تاثیری نداشته و روند عادی همکاری ها 

ادامه دارد. 
غلامرضا منوچهری درباره تاثیر فشارها و اظهارات دولت آمریکا بر روند مشارکت شرکت 
های بین المللی با ایران و ادعای توقف و کند شدن این همکاری ها، بیان داشت: چنین 
موضوعی صحت ندارد و تاکنون چیزی احساس نکرده ایم و روند عادی همکاری ها ادامه 
دارد. معاون مدیرعامل در توسعه و مهندسی شرکت ملی نفت درباره وضعیت فعالیت توتال 
در طرح توسعه فاز 11 پارس جنوبی، گفت: توتال به صورت جدی و بدون هیچ مشکلی 
در حال فعالیت است. به گزارش ایرنا، پس از اجرایی شدن برجام )برنامه جامع اقدام 
مشترک( و لغو تحریم ها در دی ماه سال 94، شرکت های نفتی بین المللی برای حضور 
در صنعت نفت ایران مذاکراتی را آغاز کرده اند که در برخی موارد به امضای تفاهمنامه 
یا قرارداد منجر شده است. تمایل شرکت های بین المللی برای همکاری نفتی با ایران در 
حالیست که برخی معتقد بودند به دلیل فشار آمریکا و نگرانی از بازگشت تحریم ها، موانع 
بزرگی در مسیر فعالیت شرکت های نفتی بین المللی ایجاد خواهد شد. با توجه به برخی 
اظهارات تند »دونالد ترامپ« رییس جمهوری آمریکا علیه توافق برجام، هرچند نگرانی 
هایی در میان شرکت های خارجی درباره همکاری با صنعت نفت ایران شکل گرفته اما 
نتوانسته به توقف مذکرات و یا توقف همکاری ها منجر شود. از جمله مهمترین و بزرگترین 
قراردادهای نفتی که پس از برجام به امضا رسید، قرارداد توسعه فاز 11 پارس جنوبی است 
که با کنسرسیومی به رهبری توتال فرانسه به امضا رسید. این طرح با وجود نگرانی هایی 
که درباره افزایش فشار آمریکا و کارشکنی این کشور وجود داشته به امضا رسیده و تاکنون 
با پایبندی همه اعضا به این قرارداد همراه بوده است. پیش از این، پاتریک پویان، مدیر عامل 
توتال، اعلام کرده بود: هنگام امضای توافق توسعه فاز 11 پارس جنوبی آگاه بود که راهی پر 
فراز و نشیب در پیش خواهد بود. وی تاکید کرده بود: ما هنگام امضای توافق می دانستیم 
که راهی آسان در پیش نخواهد بود؛ اما ترجیح می دهم چالشی برای حل کردن و فرصتی 
مطلوب در پیش داشته باشیم تا این که توافقی امضا نکنم و فرصتی نداشته باشم. وی 
گفته بود: برای اجرای یک توافق قطعی برای طرح توسعه فاز 11 پارس جنوبی که بخشی 
از بزرگترین میدان گازی جهان به شمار می آید، متعهد است. پویان با بیان اینکه تاکنون 
آمریکا هیچ فشاری درباره همکاری با ایران به توتال وارد نکرده است، تصریح کرده بود: من 
از دولت فرانسه دستوری دریافت نمی کنم و از دولت آمریکا هم دستوری دریافت نمی کنم؛ 
به این واقعیت که هر کشور می تواند سیاست خارجی خود را تعیین کند احترام می گذارم 
و آن را در نظر می گیرم. دوازدهم تیرماه امسال، نخستین قرارداد جدید نفتی در پساتحریم 
بین شرکت ملی نفت و کنسرسیوم بین المللی به رهبری شرکت نفتی توتال فرانسه برای 
توسعه فاز 11 پارس جنوبی امضا شد. بر اساس این قرارداد، یک کنسرسیوم بین المللی 
به رهبری توتال فرانسه ایجاد شده است که شاخه بین المللی شرکت ملی نفت چین و 
پتروپارس ایران اعضای دیگر آن را تشکیل می دهند. علاوه بر فاز 11 پارس جنوبی که به 
امضای قرارداد منجر شد، مذاکرات جدی با سایر شرکت های بین المللی برای همکاری 
در توسعه بقیه میدان های خشکی و دریایی ایران مانند میدان نفتی آزادگان، آذر و فرزاد 

در جریان است.

وزیر صنعت، معدن و تجارت  خبرداد

افزایش بیش از دو برابری سرانه مصرف فولاد 
در کشور 

وزیر صنعت، معدن و تجارت میزان مصرف سرانه فولاد در کشور در زمان حاضر را ۲۰۰ 
کیلوگرم اعلام کرد و گفت: به دنبال افزایش سرانه مصرف فولاد به حدود 5۰۰ کیلوگرم 

هستیم. 
محمد شریعتمداری روز شنبه در مراسم افتتاح واحد تولید آهن اسفنجی فولاد میانه، 
رشد تولید فولاد کشور در سال جاری نسبت به سال گذشته را 1۰ درصد اعلام کرد و 
افزود: این میزان رشد با وجود محدودیت ها، تحریم ها و فشارهای دشمنان روی داده است. 
وزیر صنعت، معدن و تجارت خاطر نشان کرد: این در حالی است که در سایر کشورهای 
جهان رشد فولاد یک درصد نیز نبوده است. وی، توازن سازی در عرصه فولاد کشور را از 
اهداف برنامه های دولت اعلام کرد و گفت: در تولید بخش های مختلف فولاد از جمله 
سنگ معدن، کنستانتره،گندله سازی، نورد ذوب باید توازن سازی صورت گیرد که از سال 
139۲ تا سال 1396 تلاش شده این توازن برقرار شود به طوری که در بخش گندله 
سازی تا 9۰ درصد افزایش سطح فعالیت روی داده است. وزیر صنعت،معدن و تجارت 
خاطر نشان کرد: در دولت یازدهم وضعیت تولید فولاد از ۲3 میلیون تن در سال 139۲ 
به 31 میلیون تن در سال 1395 رسید که تلاش می شود بر اساس چشم انداز ۲۰ ساله 
این میزان به 55 میلیون تن برسد. وی صادرات فولاد را از برنام های دولت دوازدهم اعلام 
کرد و گفت: از همه ظرفیت های موجود در این زمینه به ویژه کیفی کردن و رقابت پذیری 
کردن محصولات استفاده می کنیم. واحد تولید آهن اسفنجی فولاد میانه به عنوان یکی 
از طرح های توسعه این مجتمع با ظرفیت تولیدی 8۰۰ هزار تن آهن اسفنجی در سال 

ایجاد شده است. 
این طرح توسعه شامل سه بخش احیا، ذوب و نورد است که بخش احیای مستقیم در 
قالب پروژه کارخانه تولید آهن اسفنجی میانه، از طرف سازمان توسعه و نوسازی معادن و 
صنایع معدنی ایران )ایمیدرو(، به قرارگاه سازندگی خاتم الانبیاء)ص( واگذار شد و موسسه 
عاشورای گروه تخصصی کربلا به صورت »مهندسی، تأمین کالا و ساخت« )EPC( این 

پروژه را اجرا کرد. 
در طول احداث این واحد برای حدود 3۰۰ نفر به طور مستقیم و حدود 8۰۰ نفر به طور 
غیرمستقیم اشتغال زایی شد و با بهره برداری از آن برای 5۰۰نفر به طور مستقیم و 15۰۰ 

نفر به طور غیرمستقیم اشتغال  پایدار ایجاد می شود.

آگهی مزایده اموال غیر منقول نوبت اول
به موجب اجراییه صادره از شعبه ۲5 دادگاه عمومی حقوقی قم که در شعبه 5 - 
اجرای احکام مدنی قم به شماره 5/96ج/5۲- ثبت گردیده له آقای حسین علی غفاری 
علیه آقایان مهران و محمد هردو ابرقوئی محکوم علیهم محکومند به پرداخت مبلغ 
/484/157/154 ریال در حق محکوم له و مبلغ ۲4/۲۰7/857 ریال به عنوان نیم عشر 
دولتی در حق صندوق دولت ، شخص ثالث در قبال بدهی محکوم علیهم ملک معرفی 

کرده است که کارشناس به شرح ذیل ارزیابی کرده است .
پلاک ثبتی 149 فرعی از 14- اصلی بخش 9 قم که به اینجانبان ارجاع گردیده است 
، به استحضار می رساند با راهنمایی خوانده از پلاک مذکور واقع در روستای تاج خاتون 

بازدید شد که پس از بررسیهای انجام شده نتیجه بشرح زیر اعلام می گردد: 
1- مشخصات ثبتی 

محل مورد بازدید با پلاک ثبتی 149 فرعی از 14- اصلی بخش 9 قم با مساحت 
عرصه ۲۰3/19 مترمربع بصورت ششدانگ در دفتر شماره 4 صفحه 53 با شماره ثبت 
547 در تاریخ 1394/۰4/۰8یک جلد سند مالکیت با شماره سریال ۰51۰68ه93 بنام 

آقای مهران ابرقویی فرزند محمد صادر گردیده است .
۲- مشخصات ساختمانی :

ملک مورد بازدید با دیوار باربر آجری و سقف ضربی تیرآهن بصورت شمالی ساز و در 
یک طبقه )همکف( با اعیانی حدود 81 مترمربع احداث و شامل پذیرایی و اتاق خواب 
)پوشش کف موزاییک ، بدنه 1/۲۰ متر سرامیک از تراز کف، مابقی بدنه و زیر سقف 
سفیدکاری ( ، آشپزخانه اپن کاشی کاری شده ، دارای حمام و سرویس بهداشتی در 
حیاط می باشد. دیوار حیاط آجرگری )بدون نما( و حیاط فاقد هر گونه کف سازی )به 
استثنای جلوی ساختمان که موزایک است ( ، انشعابات آب و برق و گاز ، سرمایش 

کولر آبی و گرمایش بخاری است.
نظریه :

باعنایت  بمراتب مذکور ، ابعاد و مساحت ، موقعیت و سایر عوامل تاثر گذار ، محل 
مورد بازدید مجموعا "مبلغ 775/3۲8/۰۰۰ )هفتصد و هفتاد و پنج میلیون و سیصد و 

بیست و هشت هزار ( ریال و بشرح زیر ارزیابی میگردد:
مجموع  در   ، ریال  مترمربع 1/۲۰۰/۰۰۰  هر  قرار  از  مترمربع  -عرصه ۲۰3/19 

۲43/8۲8/۰۰۰ ریال
-اعیانی 81 مترمربع از قرار هر مترمربع 5/5۰۰/۰۰۰ ریال ، در مجموع 445/5۰۰/۰۰۰ 

ریال
-حیاط سازی و انشعابات 86/۰۰۰/۰۰۰ ریال

در پایان خاطر نشان می سازد:
الف : ملک بصورت ششدانگ ، قابلیت فروش دارد و دارای مستاجر است.

ب : همانگونه که در بند یک اشاره گردید در سند با شماره سریال مندرج ، مالک آقای 
مهران ابرقویی میباشد ولی در نامه مورخ 1396/۰۲/۰6 مسئول دفتر بازداشتی حوزه 
ثبت ملک اداره یک قم که در پاسخ بنامه شماره 5/96ج/5۲ مورخ 96/۰۲/۰6 صادر 

گردیده ، مالک آقای علی اکبر پیله وران فرزند ابوالفضل درج گردیده است.
ج : ارزیابی ملک با فرض عدم هر گونه بدهی به سازمانها ، ادارات و شرکتهای دولتی 

صورت گرفته است.
و مقرر گردیده موارد فوق الذکر در تاریخ 1396/۰8/13 ساعت ۰9/۰۰ الی ۰9/3۰ 
صبح به آدرس قم ،خیابان ساحلی ،جنب زندان ساحلی دادگاه های حقوقی واحد 
اجرای احکام مدنی اتاق مزایده از طریق مزایده حضوری به فروش برسد.لذا افرادی 
که قصد بازدید از مورد مزایده را دارند می توانند در مدت پنج روز مانده به مزایده با 
هماهنگی این اجرا از مورد مزایده بازدید و در صورت تمایل در جلسه مزایده شرکت 
نمایند قیمت پایه از مبلغ کارشناسی شروع و به کسانی که بالاترین مبلغ را پیشنهاد 
دهند واگذار می گردد. برنده مزایده باید ده درصد از مبلغ پیشنهادی را فی المجلس 
نقدا و مابقی آن ظرف مدت یکماه از تاریخ مزایده بپردازد این آگهی یک نوبت در یکی 

ار روزنامه های محلی درج می گردد جهت اطلاعات بیشتر به واحد مراجعه نمائید.
دادورز اجرای احکام دادگستری شهرستان قم -رضا زارعی

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک 
منطقه دو قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های 
تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و 
به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید 

نموده اند.
به  مربوط   13966۰33۰۰۰۲۰1973۰ شماره  رای   -1
پرونده کلاسه 139۲11443۰۰۰۲۰۰39۰5 آقای رحمن 
حیدری فرزند ابوالفضل در سه دانگ مشاع از ششدانگ قطعه 
زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ششدانگ 49/6۰ 
مترمربع پلاک شماره 1 فرعی از ۲1۰۰ اصلی واقع در قم 
بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع 

الواسطه از خانم ایران میر ورثه حسن میر.)م الف 5519(
به  مربوط   13966۰33۰۰۰۲۰19731 شماره  رای   -۲
پرونده کلاسه 139۲11443۰۰۰۲۰۰39۰6 آقای نبی اله 
حیدری فرزند ابوالفضل در سه دانگ مشاع از ششدانگ قطعه 
زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ششدانگ 49/6۰ 
مترمربع پلاک شماره 1 فرعی از ۲1۰۰ اصلی واقع در قم 
بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع 

الواسطه از خانم ایران میر ورثه حسن میر.)م الف 55۲۲(
به  مربوط   13966۰33۰۰۰۲۰19693 شماره  رای   -3
پرونده کلاسه 139111443۰۰۰۲۰17914 آقای علیرضا 
عباسیان فرزند حسن در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که 
در آن احداث بنا شده به مساحت 17 مترمربع پلاک شماره 
611 فرعی از ۲499 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک 
اداره دو قم مبایعه نامه عادی از شهرداری قم .)م الف 5537(
به  مربوط   13966۰33۰۰۰۲۰1585۰ شماره  رای   -4
ستار  آقای   139111443۰۰۰۲۰1۰6۲5 کلاسه  پرونده 
سبزی فرزند زیداله در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که 
در آن احداث بنا شده به مساحت 13۰/۲1 مترمربع پلاک 
شماره 1 فرعی از ۲1۰۰ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت 
ملک اداره دو قم برابر مبایعه نامه عادی از خانم بتول میریی 

مالک مشاعی رسمی.)م الف 5539(
به  مربوط   13966۰33۰۰۰۲۰19736 شماره  رای   -5
اکبر  آقای   139111443۰۰۰۲۰168۰5 کلاسه  پرونده 
بختیاری چهر فرزند حیدر در قسمتی از ششدانگ قطعه 
زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 11۲ مترمربع 
پلاک شماره فرعی از ۲19۰ اصلی واقع در قم بخش حوزه 
ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی از حسن کاشف )م 

الف 554۲(
به  مربوط   13966۰33۰۰۰۲۰19548 شماره  رای   -6
اکبر  آقای   139111443۰۰۰۲۰13۰11 کلاسه  پرونده 

کریمی مخبر فرزند عطاء اله در قسمتی از ششدانگ قطعه 
زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 1۲۰ مترمربع 
پلاک شماره فرعی از ۲۲13 اصلی واقع در قم بخش حوزه 
ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از خانم 

خدیجه زال .)م الف 5554(
به  مربوط   13966۰33۰۰۰۲۰۰4863 شماره  رای   -7
عباس  آقای  کلاسه 139۲11443۰۰۰۲۰۰۲668  پرونده 
چراغی فرزند ابراهیم در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که 
در آن احداث بنا شده به مساحت 113/75 مترمربع پلاک 
شماره فرعی از 1819 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت 
ملک اداره دو قم خریداری طی سند رسمی سند مالکیت 

مشاعی .)م الف 55۲9(
به  مربوط   13966۰33۰۰۰۲۰۲1۰74 شماره  رای   -8
نقی  آقای   139111443۰۰۰۲۰۰6719 کلاسه  پرونده 
1348/1/1در  متولد  غلامعلی  فرزند  فراهانی  داودآبادی 
قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به 
مساحت 99/67 مترمربع پلاک شماره فرعی از 1695 اصلی 
واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه 
عادی مع الواسطه از ورثه احمد عمو عبدالهی .)م الف 5567(
به  مربوط   13966۰33۰۰۰۲۰۲۰۲11 شماره  رای   -9
پرونده کلاسه 139511443۰۰۰۲۰۰۰931 آقای کتابعلی 
صالحی فعال فرزند چراغعلی متولد 1336/11/۰4 در قسمتی 
از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
87/7۲ مترمربع پلاک شماره فرعی از ۲19۰- اصلی واقع 
در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی 
نسبت به 7 متر مربع از ابوالفضل کاشف برابر مبایعه نامه 

عادی مع الواسطه از سید نقی خطیب .)م الف 557۲(
به  مربوط  شماره 13966۰33۰۰۰۲۰۲۰611  رای   -1۰
پرونده کلاسه 139111443۰۰۰۲۰۰6۰۲4 آقای محمود 
از  فرزند قندعلی متولد 134۲/۰۲/۰6 در قسمتی  روشن 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
136 مترمربع پلاک شماره  فرعی از ۲19۰ اصلی واقع در قم 
بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی از حسین 

شریف زاده فرزند نصراله .)م الف 5569(
به  مربوط  شماره 13966۰33۰۰۰۲۰153۰1  رای   -11
علی  آقای   139111443۰۰۰۲۰۰448۰ کلاسه  پرونده 
شیرین آبادی فرزند حسن در قسمتی از ششدانگ قطعه 
زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 65 مترمربع 
پلاک شماره فرعی از 1969 اصلی واقع در قم بخش حوزه 
ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از فتح اله 

شاکری و زهرا شاکری .)م الف 5579(

به  مربوط  شماره 13966۰33۰۰۰۲۰19۲6۲  رای   -1۲
سید  آقای   139111443۰۰۰۲۰1۲۲1۰ کلاسه  پرونده 
کیانوش هاشمی فرزند سید عباس در سه دانگ مشاع از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
ششدانگ 1۰3/8۰ مترمربع پلاک شماره 9 فرعی از ۲۲79 
اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه 
نامه عادی مع الواسطه از خلیل اله شاطریان .)م الف 5574(

به  مربوط  شماره 13966۰33۰۰۰۲۰19۲61  رای   -13
سید  آقای   139111443۰۰۰۲۰1۲۲۰8 کلاسه  پرونده 
از  مشاع  دانگ  درسه  عباس  سید  فرزند  هاشمی  هومن 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
ششدانگ 1۰3/8۰ مترمربع پلاک شماره 9 فرعی از ۲۲79 
اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه 
نامه عادی مع الواسطه از خلیل اله شاطریان .)م الف 5577(

مربوط   13966۰33۰۰۰۲۰۲1317 شماره  رای   -14
آقای   139511443۰۰۰۲۰۰۰۲16 کلاسه  پرونده  به 
محمدرضا حیدری منش فرزند حبیب اله متولد 1354/3/17 
در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده 
به مساحت 1۰1/14 مترمربع پلاک شماره  فرعی از 149۲ 
اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم خریداری 

طی سند رسمی سند مالکیت مشاعی.)م الف 5569(
به  مربوط  شماره 13966۰33۰۰۰۲۰۲115۲  رای   -15
نظام  آقای   139111443۰۰۰۲۰1۰444 کلاسه  پرونده 
علی خسروبیگی بزچلوئی فرزند بهرامعلی متولد 1353/7/1 
در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا 
شده به مساحت 189/15 مترمربع پلاک شماره فرعی از 
1964 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 
مبایعه نامه عادی مع الواسطه از سبزعلی و ایمانعلی علی .)م 

الف 5588(
به  مربوط  شماره 13966۰33۰۰۰۲۰۲1۲79  رای   -16
پرونده کلاسه 139111443۰۰۰۲۰۰33۲3 آقای یعقوب 
از  قسمتی  در  متولد 134۰/۰6/۰۲  رحمن  فرزند  مرادی 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
1۲۰ مترمربع پلاک شماره فرعی از ۲178 اصلی واقع در 
قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع 

الواسطه از حسن خطیبی .)م الف 5586(
مربوط   13966۰33۰۰۰۲۰۲1۲89 شماره  رای   -17
آقای   139111443۰۰۰۲۰11434 کلاسه  پرونده  به 
متولد  محمدعلی  فرزند  روشن  محمدی  عبدالحمید 
1316/1/۲۲ در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن 
احداث بنا شده به مساحت 131/37 مترمربع پلاک شماره 6 

فرعی از 1567 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره 
دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از غلامرضا افسر ورثه 

اسماعیل افسر .)م الف 5584(
به  مربوط  شماره 13966۰33۰۰۰۲۰19565  رای   -18
آقای مهدی  پرونده کلاسه 139611443۰۰۰۲۰۰۰34۰ 
مظفری الانق فرزند محمدصادق در قسمتی از ششدانگ 
به مساحت 1۲6  بنا شده  قطعه زمین که در آن احداث 
مترمربع پلاک شماره فرعی از 1955- اصلی واقع در قم 
بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع 

الواسطه از آقای علی افسر. )م الف 558۲(
19- رای شماره 13966۰33۰۰۰۲۰۲1145 مربوط به 
فیروز  آقای  پرونده کلاسه 139611443۰۰۰۲۰۰۰۲15 
داداش زاده حیدر باغی فرزند سلیمان متولد 1354/6/17 
احداث  آن  در  که  زمین  قطعه  ششدانگ  از  قسمتی  در 
بنا شده به مساحت 144 مترمربع پلاک شماره فرعی از 
1876 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو 
قم خریداری طی سند رسمی مقدار 85/7۲ سهم از پلاک 
1876- اصلی طی سند قطعی ۲1999 و همین مقدار هم 
طی سند ۲1998 به فیروز داداش زاده حیدر باغی انتقال 

گردیده است.
به  مربوط  شماره 13966۰33۰۰۰۲۰۲۰68۲  رای   -۲۰
پرونده کلاسه 139511443۰۰۰۲۰۰۰5۲3 آقای علیرضا 
صفری فرزند غلام در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که 
در آن احداث بنا شده به مساحت 1۲۰ مترمربع پلاک شماره 
فرعی از ۲497 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک 
اداره دو قم خریداری طی سند رسمی سند مالکیت مشاعی.

)م الف 5597(
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس 
از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر 
گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در 
دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع 
اعتراضی داشته باشند ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی 
نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم 
تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یکماه پس از تسلیم 
اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را 
به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند 
لازم به توضیح است که صدور سند بر اساس قانون مذکور 

مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 1396/07/23
 تاریخ انتشار دوم: 1396/08/08
مرتضی نورانی آرانی- رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات 
مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس 
گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید 

نموده اند.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13966۰33۰۰۰1۰۰7899 شماره  رای   -1
139111443۰۰۰1۰۰9۲41 آقای مجید برقی آلماچوان فرزند نقی در ششدانگ 
یک باب ساختمان به مساحت 1۲1 مترمربع پلاک شماره ۲6 فرعی از 11۰38 
اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی 

خریداری مع الواسطه از صندوق ذخیره علوی .)م الف 5548(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13966۰33۰۰۰1۰1۰۲17 شماره  رای   -۲
139611443۰۰۰1۰۰۰۲19 آقای مهدی زندی نیا فرزند عباس در ششدانگ 
یک باب ساختمان به مساحت 8۰/95 مترمربع پلاک شماره 34۰۲ اصلی واقع در 
قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه 

از محمد معرفی .)م الف 555۲(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13966۰33۰۰۰1۰1۰436 شماره  رای   -3
139611443۰۰۰1۰۰۰439خانم فاطمه قاسمی نژاد فرزند رضا در ششدانگ یک 

باب ساختمان به مساحت 6۰/9۰ مترمربع پلاک شماره 11۲38 اصلی واقع در قم 
بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند رسمی .)م الف 5557(

کلاسه  پرونده  به  مربوط   13966۰33۰۰۰1۰۰9799 شماره  رای   -4
در  محمدحسن  فرزند  آقامحمدی  جواد  آقای   139511443۰۰۰1۰۰۰9۲9
ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۲16/46 مترمربع پلاک شماره 1115۰ 
اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند 

رسمی.)م الف 556۲(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13966۰33۰۰۰1۰۰۲7۰3 شماره  رای   -5
139۲11443۰۰۰1۰۰۰364 آقای غلامحسین نگاری بیدگلی فرزند ماشااله در 
سه دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ 135 مترمربع 
پلاک شماره 13 فرعی از 6155 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره 

یک قم خریداری طی سند رسمی .)م الف 5559(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13966۰33۰۰۰1۰۰۲7۰4 شماره  رای   -6
139۲11443۰۰۰1۰۰۰365 خانم فرخنده تمسکی بیدگلی فرزند مختار در سه 
دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ 135 مترمربع 
پلاک شماره 13 فرعی از 6155 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره 

یک قم خریداری طی سند رسمی .)م الف 5559(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13966۰33۰۰۰1۰111۰5 شماره  رای   -7
139611443۰۰۰1۰۰۰3۰7 خانم مرضیه کاظمی فرزند محمد در ششدانگ یک 
باب ساختمان به مساحت 17۲ مترمربع پلاک شماره 1۰977 اصلی واقع در قم 
بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند رسمی .)م الف 5544(

مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء 
موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین 
مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع 
اعتراضی داشته باشند ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض 
خود را به اداره ثبت اسناد منطقه یک قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت 
یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به 
مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است 
که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 1396/07/23
 تاریخ انتشار دوم: 1396/08/08
محمدرضا ادیبان- رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی
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هشدار احسانی درباره رها کردن بازیکنان 
تیم ملی نوجوانان

رییس پیشین کمیته آموزش فدراسیون فوتبال گفت: با برنامه ریزی های خوب 
فدراسیون شاهد نتایج خوب تیم ملی نوجوانان  هستیم.

تیم ملی نوجوانان ایران روز سه شنبه در مسابقات جام جهانی در هند موفق شد آلمان 
را در یک بازی برتر با نتیجه چهار بر صفر مغلوب کند. تیم ملی نوجوانان کشورمان در 

بازی اول نیز موفق شده بود گینه را با نتیجه سه بر یک مغلوب کند.
محمد احسانی، رییس پیشین کمیته آموزش فدراسیون فوتبال در گفت وگو با ایسنا 
با توجه به موفقیت های خوب تیم ملی نوجوانان ایران در جام جهانی نوجوانان ۲۰16 
هند، گفت: این موفقیت نتیجه کارهای دراز مدتی است که فدراسیون فوتبال انجام 

داده است. البته پرورش این بچه ها باید توسط تیم های پایه باشگاه ها صورت بگیرد.
او با هشدار گفت: نکته اصلی این است که به عنوان مثال بسیاری از بازیکنان تیم 
ملی فوتبال بزرگسالان آلمان را در 1۰ سال آینده همین بازیکنان تیم نوجوانان حال 
حاضرشان تشکیل خواهند داد اما در ایران بالغ بر 8۰ درصد بازیکنان فعلی تیم ملی 
نوجوانان به دلیل کم توجهی و برنامه ریزی های نامناسب و مستمر به سطوح بالای 

فوتبال ملی نخواهند رسید.

عباس زاده: 

خاطره گل ٢٤ برایم زنده شد
مهاجم تیم فوتبال سایپا باوجود گلزنی برای تیمش مقابل سپیدرود از نتیجه ای که 
حاصل شد خوشحال نیست و می گوید دوست دارد گلزنی اش با پیروزی سایپا توام 

شود.
محمد عباس زاده درباره گل زودهنگامش به سپیدرود گفت: از ابتدای مسابقه با انگیزه 
گلزنی پا به میدان گذاشتم و تمام تفکراتم روی گلزنی همراه با پیروزی بود که خب 
این امر محقق نشد. البته باید بگویم مهدی ترابی در میدان انگیزه ام را چند برابر کرد 
و او با ارسال به موقعش در محوطه جریمه یک موقعیت خوب برای من فراهم کرد تا 
بتوانم بی معطلی دروازه حریف را باز کنم. او درباره گلزنی اش مقابل سپیدرود و خاطره 
۲4 گله شدنش نیز می گوید: سال گذشته در روزهای پایانی در بازی معوقه مان مقابل 
سپیدرودی ها گلزنی کردم و آن بازی با وجود آنکه با نتیجه ۲-1 به پایان رسید خاطره 
خوبی برایم بجا گذاشت، درست است خاطره گل بیست و چهارم برایم زنده شد؛ اما 
این بازی با وجود آنکه نتیجه اش بهتر از بازی قبل بود برایم تلخ به پایان رسید. وی 
افزود: دوست داشتم گلزنی ام در این بازی توام با پیروزی مان می شد و لبخند موفقیت  
را روی لب علی دایی می نشاندم. عباس زاده در رابطه با رویارویی هفته آینده با فولاد 
می گوید: بازی با فولاد باتوجه به نتیجه تساوی این هفته مان یک دیدار سخت خواهد 
بود که با تجربه اندوزی مان از این بازی باید تمام تلاشمان را برای کسب پیروزی به کار 

ببریم. مافقط به 3 امتیاز این بازی فکر می کنیم نه نتیجه ای.

دستور موقت کمیته اخلاق فدراسیون فوتبال

 کیانی و آغاسی تا اطلاع ثانوی محروم شدند
مهدی کیانی و عارف آغاسی بنا به حکم کمیته اخلاق فدراسیون فوتبال تا اطلاع 

ثانوی از حضور در میادین محروم شدند.
حسب دستور موقت کمیته اخلاق فدراسیون فوتبال مهدی کیانی، کاپیتان و عارف 
آغاسی بازیکن تراکتورسازی به دلیل رفتار غیر ورزشی و غیراخلاقی در تمرینات و 
رختکن این تیم که منجر به درگیری و ایراد ضرب وجرح شد تا اطلاع ثانوی از حضور 
در میادین محروم شدند.مراتب این محرومیت به سازمان لیگ اعلام شده و پرونده 
این درگیری برای بررسی موضوع در کمیته اخلاق باز است.مهدی کیانی به دلیل 
موضوعات دیگر به کمیته اخلاق فراخوانده شده بود که با توجه به هماهنگی های انجام 
شده با باشگاه تراکتورسازی قرار بود این هفته در جلسه کمیته اخلاق حاضر شود و 

با توجه به درگیری ایجاد شده، موضوع این پرونده در اولویت رسیدگی قرار گرفت.

محمد انصاری: 

با امید به مصاف الهلال می رویم
مدافع تیم فوتبال پرسپولیس می گوید بهترین نفرات با نظر سرمربی تیم به مصاف 

الهلال خواهند رفت.
 محمد انصاری  درباره پیروزی پرسپولیس مقابل استقلال خوزستان، اظهار کرد: بازی 
خوبی مقابل این تیم انجام دادیم و با توجه به این که از تعدادی از موقعیت هایمان 
استفاده کردیم، توانستیم بازی را ببریم. البته نباید از بازی خوب استقلال خوزستان 
هم غافل شویم. او در پاسخ به این سوال که آیا قبول دارد پرسپولیس در فصل جدید، 
ضعف هایی در خط دفاع داشته است؟ گفت : نه. من این مساله را قبول ندارم. تک 
تک بازیکنان ما در خط دفاع برای موفقیت تیم زحمت می کشند. طبیعت فوتبال 
است که گاهی تیم شما گل دریافت کند. به  هر حال ما همگی تلاش می کنیم که 
این اتفاق رخ ندهد. انصاری درباره بازی رفت پرسپولیس مقابل الهلال که با نتیجه  
4 بر صفر به سود تیم عربستانی به پایان رسید گفت : من در آن بازی غایب بودم اما 
تیم ما واقعا نتوانست آن چیزی را که هست نشان دهد. او درباره بازی برگشت برابر 
تیم عربستانی که قرار است روز سه شنبه در مسقط برگزار شود، گفت : ما امیدواریم و 
با امید به مصاف این تیم خواهیم رفت. تمام تلاشمان را می کنیم که پیروز از زمین 
مسابقه خارج شویم. مدافع ملی پوش پرسپولیس در پایان و درباره این که سید جلال 
حسینی و کمال کامیابی نیا در بازی برابر الهلال وارد زمین می شوند، اظهار کرد: در 
تیم ما نفرات اصلی و ذخیره وجود ندارد. شما مطمئن باشید که بهترین نفرات با نظر 
سرمربی تیم وارد زمین می شوند. مطمئن باشید که تمام تلاشمان را می کنیم تا از 

اعتبار پرسپولیس دفاع کنیم.

کی روش:

 احتمالاً کمپ تیم ملی در جام جهانی ٢۰۱۸ 
در »کالوگا« خواهد بود

سرمربی تیم ملی فوتبال کشورمان از احتمال استقرار تیم ملی در شهر کالوگا در 
جریان برگزاری رقابت های جام جهانی ۲۰18 گفت. کارلوس کی روش که برای 
بررسی کمپ های موجود در کشور روسیه به منظور استقرار تیم ملی فوتبال ایران 
در جریان رقابت های جام جهانی ۲۰18 در این کشور به سر می برد، در گفت وگو با 
شبکه تلویزیونی »مچ تی وی« روسیه گفت: من در مسکو مانده ام تا زمین ها و هتل های 
روسیه را به مورد بررسی قرار دهم چون ایران قرار است در مرحله پایانی جام جهانی 
۲۰18 در روسیه حضور داشته باشد. وی افزود: احتمال دارد تیم ملی در جریان 
برگزاری مسابقات جام جهانی در شهر کالوگا اردو بزند، البته باید اطمینان حاصل کنیم 
که آیا این کمپ آمادگی پذیرش ما را در آن مقطع دارد یا خیر! همچنین خیلی مهم 
است که به بخش فرهنگی و چیزهای دیگر توجه کنیم. تیم ملی فوتبال کشورمان 
اخیراً در دیداری دوستانه در ورشگاه کازان آره نا با نتیجه یک بر یک روسیه را متوقف 

کرد. شهر کالوگا در 15۰ کیلومتری جنوب غربی مسکو واقع شده است.

هفته نهم؛ بدون گل از روی نقطه پنالتی
در دیدارهای این هفته لیگ برتر دو پنالتی به دست آمد که هر دو پنالتی هم ثمری 

نداشت.
پنجشنبه در بازی استقلال-خوزستان-پرسپولیس، گودرز داودی، دروازه بان میزبان 
موفق شد پنالتی گادوین منشا را مهار کند. پرسپولیس البته هزینه ای از این بابت نداد.
جمعه پنالتی مهم تری هدر رفت. در بازی پدیده- ذوب آهن در حالیکه بازی دو-دو 
بود، پدیده صاحب یک پنالتی شد. محمد قاضی مغلوب واکنش خوب رشید مظاهری 
شد. به این ترتیب پدیده شانس برنده شدن را از دست داد. دو پنالتی و صفر گل؛ برای 
دومین بار در این فصل است که در یک هفته هیچ تیمی از روی نقطه پنالتی به گل 
نمی رسد. در هفته سوم تنها پارس جنوبی جم صاحب پنالتی شد که آنرا هدر داد. 
تاکنون 9 پنالتی در این فصل هدر رفته که سهم پارس جنوبی و نفت آبادان به ترتیب 
سه و دو پنالتی بوده است. پرسپولیس، گسترش فولاد، پدیده و سپیدرود هم یک بار 
پنالتی خود را گل نکردند. پارس جنوبی و گسترش البته موفق شدند در یک مورد توپ 

برگشتی پنالتی را تبدیل به گل کنند.

اعلام ساعت بازی پرسپولیس و نفت در جام حذفی
سازمان لیگ فوتبال ایران تاریخ بازی سرخپوشان در مرحله سوم جام حذفی کشور 

را به صورت رسمی ابلاغ کرد.
دیدار دو تیم پرسپولیس و نفت تهران در چارچوب دیدارهای مرحله سوم، یک 
شانزدهم پایانی مسابقات جام حذفی )یادواره آزادسازی خرمشهر( در روز شنبه ۲9 

مهر ماه از ساعت 16:45 دقیقه در ورزشگاه آزادی برگزار خواهد شد.
سرخپوشان با پیروزی در این بازی، در مرحله بعدی رقابت ها برابر تیم بادران قرار 

می گیرند و در این صورت تعیین میزبان با قرعه کشی انجام خواهد شد.

یکشنبه -بیست وسوم مهر ماه 1396-    سال بیستم -   شماره 4400

وزیر ورزش و جوانان گفت: خصوصی سازی در ورزش برای من یک راهبرد 
مهم است و تلاش می کنم با رفع موانع مدیریتی، سیاسی، حقوقی و اقتصادی 

این اتفاق در ورزش ایران به سرعت رخ بدهد.

 مسعود سلطانی فر در دیدار با سید میر اشرف پوری حسینی معاون وزیر 
اقتصاد و رئیس سازمان خصوصی سازی گفت: کاهش تصدی گری دولت و 
کم شدن وابستگی تیم ها و باشگاه ها به اقتصاد دولتی از جمله برنامه های 

من در دولت دوازدهم است.
وزیر ورزش و جوانان افزود: مفهوم خصوصی سازی در ورزش کشور هنوز 
به درستی جا نیفتاده است و اقتصاد ورزش با وجود پتانسیل بالا هنوز بخش 
بسیار کوچکی از کسب و کار در اقتصاد ایران را تشکیل می دهد که این 
موضوع دلایل مختلفی مانند رقابت غیرمستقیم دولت با بخش خصوصی، 
مقاومت مدیران نسبت به کاهش تصدی گری دولت به دلیل وابستگی شان 
به بخش دولتی، فقدان امنیت سرمایه گذاری و در نهایت ضعف تشکیلات و 

شاید قوانین لازم برای فعال تر شدن این بخش دارد.
سلطانی فر با شاره به مدل های موفق دنیا در موضوع واگذاری و خصوصی 
سازی در ورزش گفت: شرایط جهان امروز و گسترش بسیار سریع خدمات 
ورزشی، ضرورت اصلاح ساختارها و واگذاری بسیاری از اقدامات اجرایی به 
مردم در قالب بخش های خصوصی را به ما یادآوری می کند و تصور می 
کنم از اولین گام ها در این مسیر گسترش مفهوم و فرهنگ سازی درباره 

خصوصی سازی ، اصلاح و تعدیل ساختارهای سازمانی دولتی است.
وزیر ورزش و جوانان گفت: فعالیت بنگاه های اقتصادی در هر مکان قطعا 
باعث افزایش تولید ناخالص ملی و سرمایه های ملی است و به نظرم با کمک 
سازمان های مسئول مانند خصوصی سازی می توانیم با اصلاح ساختار 
بخش های دولتی ورزش ، تمرکز زدایی نظام اداری و کنترل بیشتر به تسریع 

روند خصوصی سازی کمک بیشتری کنیم.
سلطانی فر در جهت تحقق مبانی اقتصاد مقاومتی تبیین شده توسط مقام 
معظم رهبری ، افزایش کیفیت خدمات و اشتغال زایی را بحث مهم دیگر 
واگذاری  خود در ورزش کشور خواند و گفت: دراصل، خصوصی سازی 
مسؤولیت دولت در هرچه کارآمدتر کردن سرمایه ها با اتکا به مشارکت 
بخش خصوصی است و جلب مشارکت بیشتر مردم در فعالیتهای تولیدی 

و خدماتی است.
در این نشست رئیس سازمان خصوصی سازی درباره فرایند خصوصی 
سازی و واگذاری باشگاه های ورزشی و بویژه استقلال و پرسپولیس مواردی 
را مطرح کرد و مقرر شد در در نشست های بعدی برنامه های مشترک وزارت 
ورزش و جوانان و سازمان خصوصی سازی در این مورد بررسی و اعلام شود.

 سلطانی فر: موانع سر راه خصوصی سازی در ورزش را برداریم

سرمربی تیم ملی کشتی آزاد زیر ۲3 سال ایران با تاکید 
بر اینکه قطعا برخی نفرات شایسته به ترکیب تیم ملی اضافه 
خواهند شد گفت:این موضوع را با همفکری همکارانم و سایر 

دوستان انجام می دهیم.
علیرضا رضایی درباره آخرین وضعیت تیم ملی کشتی 
آزاد زیر ۲3 سال ایران در راه آماده سازی برای حضور در 
رقابت های قهرمانی جهان اظهار کرد: پس از قبول سمت 
سرمربیگری تیم ملی زیر ۲3 سال، با توجه به فرصت کمی 
که در اختیار داشتیم بلافاصله کادر فنی مورد نظرم را معرفی 
و تمرینات را آغاز کردیم. البته به دلیل برگزاری رقابت های 
لیگ بیش تر نفرات مان بعد از چند روز درگیر مسابقات لیگ 
شدند تا این که دیروز )جمعه( به تمرینات تیم ملی اضافه 
شدند و در حال حاضر تمرینات با حداکثر نفرات در حال 
پیگیری است. البته ما در غیاب این نفرات نیز تمرینات را 

ادامه دادیم.
سرمربی تیم ملی کشتی آزاد زیر ۲3 سال ایران با بیان این 
که اردوی فعلی این تیم تا ۲5 مهرماه ادامه خواهد داشت 
تصریح کرد: پس از 3 یا 4 روز تعطیلی بار دیگر اردوی بعدی 

را تا زمان اعزام به رقابت های قهرمانی جهان از سر خواهیم 
گرفت. امیدوارم با توجه به فرصت کمی که در اختیار داریم 
بتوانیم نفرات مان را با آمادگی روحی و بدنی مناسب راهی 

رقابت های جهانی کنیم.
او درباره این که آیا قصد دارد تغییراتی در ترکیب تیم ملی 
دهد و برخی کشتی گیران را به این فهرست اضافه کند یا 
خیر؟ گفت: قطعا این کار را با توجه به نظرات و هم فکری با 
همکارانم و سایر دوستان انجام خواهیم داد. مطمئنا افرادی 
که احساس کنیم شایستگی حضور در تیم ملی را دارند اما 
خارج از ترکیب هستند را اضافه خواهیم کرد. تا پس از آن یا 
با برگزاری انتخابی یا بدون برگزاری دیدار انتخابی با توجه به 
زمان کم تا آغاز رقابت های جهانی به ترکیب تیم ملی اضافه 
شوند. در برخی از وزن ها تغییراتی خواهیم داشت که فعلا 

نمی توانم اسامی اوزان مدنظرمان را اعلام کنم.
رضایی درباره وضعیت آمادگی روحی و بدنی کشتی گیران 
تیم ملی نیز گفت: شرایط، زمان و سختی کارمان کاملا 
مشخص است. با توجه به وجود همه مشکلات ابتدا سعی 
کردیم شرایط جسمی و روحی کشتی گیران را به وضعیت 

مناسب برسانیم. با توجه به زمان کمی که در اختیار داریم 
سعی می کنیم بهترین نتیجه ممکن را بگیریم. البته بیش تر 
مختلف  رویدادهای  در  حضور  به دلیل  ما  کشتی گیران 
بین المللی در وضعیت آمادگی بدنی 5۰ تا 6۰ درصد هستند 
اما بیش تر باید بر روی مسائل روحی و روانی تیم تمرکز کنیم 
و در فرصت باقیمانده کشتی گیران را که بیش ترشان خسته 
از حضور در رقابت های مختلف هستند را ریکاوری کنیم تا 

مهیای حضور در رویداد قهرمانی جهان شوند.
در  کشتی گیرانش  بیش تر  حضور  درباره  پایان  در  وی 
رقابت های لیگ کشتی و احتمال لطمه به تیم ملی گفت: 
نیست  لطمه  و  عوارض  بدون  موضوع  این  صورت  هر  به 
اما با توجه به این که کشتی گیران با 4 کیلو ارفاق وزن 
در لیگ کشتی می گیرند ما به رقابت های لیگ به عنوان 
دیدار تدارکاتی برای کشتی گیران مان نگاه می کنیم و سعی 
می کنیم دید مثبت نسبت به این موضوع داشته باشیم. اما به 
هر حال این امر عوارض و نکات منفی را نیز برای تیم ملی و 
لطمه به تمرینات خواهد داشت. امیدوارم در نهایت این گونه 

مسائل مشکلی را برای تیم ملی به وجود نیاورد.

رضایی: برخی کشتی گیران به ترکیب امید اضافه می شوند

مربی پیشین تیم استقلال گفت که اتفاقات اخیر باعث بستری 
شدن پدرش در بیمارستان شده است.

علی چینی درباره محرومیت سه ماهه او توسط کمیته اخلاق 
به دلیل شرکت در یک کلوپ شبانه اظهار داشت: اتفاقات اخیر 
باعث شد تا پدرم در بیمارستان فوق تخصصی جماران بستری 
شود. حال پدرم آنقدر بد شد که قرار است پزشکان عمل جراحی 
قلب روی او انجام دهند. او آنقدر پیگیر استقلال است که وقتی 
امروز به هوش آمد، از من درباره نتیجه استقلال پرسید و اینکه 
وضعیت علیرضا منصوریان چطور است. به او گفتم پیگیر نتیجه 

نباشد و به سلامتی خودش فکر کند.
وی افزود: نه حکمی به من داده اند و نه حرفی زده اند. تنها 
شنیده ام این اتفاق افتاده و صحبت هایی درباره محرومیت مطرح 
کرده اند. کمیته اخلاقی نامی نبرده است، اما باشگاه استقلال 
نام برده و با آبرویم بازی کرد. این هم از باشگاه ما که این طور 
رفتار کرد. خدای ما هم بزرگ است و از آن بالا همه چیز را 
می بیند. ظاهراً دوستان تصمیم گرفته اند کادر فنی علیرضا 

منصوریان شامل بهتاش فریبا، محمد خرمگاه، حمید بابازاده و 
من را از هم بپاشند. آقایان بدانند که نمی توانند ما را از هم جدا 
کنند. مربی پیشین استقلال با اشاره به اتفاقات اخیر این تیم 
گفت: وقتی از هفته سوم یا چهارم بگویند دو بازی به منصوریان 
فرصت می دهیم، چه منطقی دارد؟ اگر مربی را قبول دارید، از او 
حمایت کنید. سال گذشته در بدترین شرایط تیم نتیجه گرفت. 
در نفت تهران هم علیرضا منصوریان چنین شرایطی داشت. مگر 
پارسال سیزدهم چهاردهم جدول نبودیم؟ نیم فصل دوم 11 برد 
داشتیم، پرسپولیس را شکست دادیم، السد قطر با آن بازیکنان 
شک  می ماند،  منصوریان  اگر  دادیم.  شکست  را  کهکشانی 
نکنید استقلال را قهرمان لیگ یا جام حذفی می کرد. چینی 
با انتقاد از اظهارات حسن زمانی، عضو هیئت مدیره استقلال 
خاطرنشان کرد: زمانی پشت سر هم مصاحبه می کرد و علیه 
تیم و منصوریان حرف می زد. آقای زمانی! تو که سواد فوتبالی 
نداری، به چه دلیلی این کارها را می کردی؟ زمانی یا دنبال زمین 
زدن استقلال بود یا منصوریان. هر بازی می دیدیم زمانی علیه 

تیم و منصوریان صحبت کرده است. با این وجود، کار خودمان را 
می کردیم و همه دیدند که نیم فصل دوم چطور نتیجه گرفتیم. 
وی ادامه داد: برای استقلال آرزوی موفقیت می کنم و با توجه 
به نفرات خوبی که در این تیم هستند، مطمئنم نتیجه می گیرد. 
هواداران استقلال باید از تیم  محبوب شان حمایت کنند. اگر 
یکسری از مسئولان حمایت نمی کنند، آنها دست از حمایت 
برندارند. مربی پیشین استقلال در خصوص اختلاف منصوریان 
با مهدی رحمتی گفت: وارد این ماجرا نمی شوم، اما رحمتی 
نباید در برنامه نود حرف می زد. وقتی سرمربی و مدیرعامل 
صحبت می کردند، او نباید وارد صحبت می شد. حرکت و رفتار 
او درست نبود. مربی پیشین استقلال در پایان عنوان کرد: حال 
پدرم خوب نیست، اما در این شرایط هم وقتی من را می بیند، 
پیگیر نتایج استقلال و منصوریان است. به او گفتم کمی به فکر 
سلامتی اش باشد. متأسفانه به خاطر بی وفایی و بی مهری هایی 
که در حق منصوریان شد، پدر من هم ناراحت شد. او مدام از 

وضعیت استقلال صحبت می کند.

 زمانی که سواد فوتبالی ندارد، چرا دنبال زمین زدن منصوریان بود؟

چینی: چرا باشگاه استقلال با آبروی من بازی کرد؟!

 فشردگی مسابقات انتخابی جام جهانی در قاره اروپا و 
آمریکای جنوبی، فرصت برگزاری بازی های دوستانه بزرگی 
به تیم ملی داده است.پایان مسابقات انتخابی جام جهانی در 
قاره آسیا، باعث شد تیم ملی در تعطیلات اخیر بازی های 
ملی سراغ دو بازی دوستانه با توگو و روسیه برود. توگو، در 
مرحله نهایی انتخابی قاره آفریقا نبود و روسیه هم بخاطر 
میزبانی، قطعا در جام جهانی حاضر شرکت خواهد کرد. یک 
ماه دیگر، تعطیلات بعدی فیفاست و تیم ملی قصد دارد 
بازی های بزرگتری انجام دهد. بازی هایی که فدراسیون به 
کی روش قول آن را داده و با توجه به تقویم خالی بسیاری 
از کشورهای بزرگ اروپایی، شانس بالایی برای هماهنگی و 
برگزاری آن ها وجود دارد.بسیاری از کشورهای بزرگ اروپا، تا 
روز آخر نمی دانستند یک ماه بعد باید در مرحله پلی آف به 
میدان بروند یا فرصت بازی دوستانه خواهند داشت. بنابراین، 
هیچ بازی در تقویم شان ثبت نکردند. تنها کشورهایی مثل 
آلمان، برزیل، انگلیس، فرانسه، اسپانیا و لهستان که خیلی 
زودتر صعودشان به جام جهانی قطعی شده بود از حالا، 
برای بازی های یک ماه بعدشان برنامه دارند و بیشترشان 
هم روبروی هم قرار خواهند گرفت.هلند، ولز، شیلی، ترکیه، 

اوکراین و بوسنی، تیم های بزرگی بودند که تا روز آخر برای 
صعود به پلی آف رقابت کردند و حذف شدند. هیچکدام از 
آن ها، بازی برای یک ماه بعد در برنامه شان ندارند. علاوه 
بر آن ها، پرتغال و صربستان هم تا روز آخر از صدرنشینی 
مطمئن نبودند و آمادگی حضور در پلی آف را داشتند. 
بنابراین، در تقویم آن ها هم هیچ بازی دوستانه ای برای آبان 
ماه پیش بینی نشده است.بازی با تیم هایی مثل پرتغال، 
هلند، شیلی یا صربستان فرصت بزرگی برای فوتبال ایران 
در راه آمادگی جام جهانی خواهد بود. فرصتی که نباید به 

سادگی، توسط فدراسیون از دست برود.

 این روزها ستاره های فوتبال ما بازیکنان نوجوانی هستند 
که هیچ کس نام آنها را هم نمی داند. ستاره هایی که آنها را با 
عنوان تیم ملی نوجوانان می شناسیم و در حال افتخارآفرینی 

هستند.
فارغ از این که تیم ملی نوجوانان در نهایت می تواند طلسم 
عدم موفقیت تیم های پایه را در فوتبال ایران بشکند یا نه 
این ستاره ها سرمایه های فوتبال ایران خواهند بود. شاید یکی 
از خوش شانسی های بعضی از این ستاره ها که نام شان را در 
جهان مطرح کرده اند این است که این فصل به عضویت 
سایپا درآمده اند. تیمی که سرمربی آن نشان داده که هر 

کاری را بلد نباشد بازی دادن و اعتماد کردن به جوانان 
را خوب بلد است. الهیار صیادمنش، ستاره ای که حسابی 
توجهات را به خود جلب کرده، طاها شریعتی یکی دیگر از 
گلزنان تیم ملی و محمد شریفی، کاپیتان تیم ملی هر سه 
بازیکنان سایپا هستند. علاوه بر این بازیکنان رضا جعفری 
و چند بازیکن سابق هم که در این رقابت ها به تیم ملی 
دعوت شده بودند هم در سایپا حضور دارند و دایی دقایقی 
هم در لیگ برتر به آنها فرصت داده است و البته جوانی به 
نام محمدرضا سلیمانی که ۲ گل هم برای سایپا در این 

فصل زده است.
علی دایی در یکی، دو هفته ای که نتیجه نگرفته بازیکنان 
اسمی اش را نیمکت نشین کرده است و بیشتر به جوان هایش 
میدان داده است. قطعا با بازگشت ملی پوشان و شرایط بدنی 
و روحی فوق العاده آنها، دایی از این بازیکنان استفاده خواهد 
کرد. شانسی دو طرفه هم برای حضور بیشتر این ستاره های 
با  از بحران سایپا  برای خروج  برتر و هم  جوان در لیگ 
جوانانش. مطمئنا حضور این بازیکنان در سایپا باعث خواهد 
شد که نام آنها را در لیگ برتر بیشتر بشنویم، شانسی که 
بسیاری دیگر از بازیکنان تیم ملی شاید آن را نداشته باشند.

تیم ملی منتظر بازی بزرگ؛ 

پرتغال، هلند یا ولز؟
خوش شانسی یوزهای نوجوان؛ 

فرصت درخشش با دایی

پیشکسوت استقلال معتقد است که هنوز سرمربی جدید این تیم از بازیکنان 
شناخت کافی پیدا نکرده است.

هادی طباطبائی درباره مصاف استقلال و فولاد که با تساوی بدون گل به پایان 
رسید گفت: بازی خوبی را شاهد نبودیم و بازی از کیفیت لازم برخوردار نبود. 
استقلال کیفیت مناسبی ارائه نداد. به هرحال این تیم دچار تغییراتی شده بود 
ولی تغییری را در زمین شاهد نبودیم و یک بخشی از این موضوع هم بابت رفتار 
غیرحرفه ای  بود که در هفته گذشته رخ داده بود و با یکسری اسم بازی شد. این 
مساله تاثیر خودش را گذاشته بود. از طرفی مشخص بود که شفر شناخت کافی را 
از استقلال ندارد و از سویی دیگر نباید فراموش کنیم که استقلال به افراد فرصت 
چندانی نمی دهد. نحوه چیدمان بازیکنان استقلال و نحوه بازی آنها نشان می داد 
که شفر شناخت کافی از بازیکنان را ندارد. البته مصاف جام حذفی که هفته پیش 

رو برگزار می شود، می تواند به این تیم کمک کند.
وی ادامه داد: از روز )جمعه( که مطالب مختلف را مطالعه می کنم، مدام می بینم 
که گفته می شود استقلال نیاز به یک تمام کننده دارد. فرض بگیریم که استقلال 
نیاز به یک مهاجم خوب هم داشته باشد ولی وقتی توپ به مهاجم نمی رسد چه 
فرقی دارد؟ به نظرم مسیر را اشتباه می بینیم. ما باید روی بحث خلق موقعیت 
بیشتر توجه داشته باشیم و این مساله ارتباطی به بحث مهاجم ندارد. یعنی باید 

توپ به مهاجم برسد تا به گل برسیم. می گویند مالکیت توپ با استقلال بوده ولی 
باید توجه کنیم که وقتی حریف شما به عقب می رود، طبیعتا مالکیت توپ در 
اختیار شما قرار می گیرد و مالکیتی در این جا اهمیت دارد که به شما فرصت گلزنی 
بدهد و ما چنین چیزی را در بازی با فولاد ندیدیم. به عبارت دیگر مالکیت توپ در 
زمین خودی بی فایده است و وقتی این مالکیت سودمند می شود که ما در زمین 
حریف این مالکیت را توسعه بدهیم و بتوانیم خلق موقعیت داشته باشیم. تیم فولاد 
هم آمده بود که شکست نخورد و به دنبال یک امتیاز بود. از طرفی به ضد حملات 
هم چشم دوخته بود تا به گل برسد. پیشکسوت استقلال در پاسخ به این سوال 
که با توجه به تجربه کار کردن زیر نظر کخ، شفر می تواند به استقلال کمک کند، 
گفت: کار کردن در استقلال آسان نیست. از طرفی استقلال هم تیم فوق العاده ای 
است. این تیم نفرات زیادی دارد که همین امر هم می تواند مشکل ساز شود چون 
همگی خود را در حد فیکس بازی کردن می دانند. با این حال من امیدوارم شفر 
با استقلال نتیجه بگیرد. او در پایان و در پاسخ به این سوال که نظرش راجع به 
ماجرای دستیاران شفر چیست، گفت: یکی از مسئولان استقلال از من سوال کرد 
و به او گفتم که هرکسی را به عنوان سرمربی انتخاب کنید، باید یک مربی خوب 
داخلی کنار او بگذارید که فضای فوتبال ایران و بازیکنان را بشناسد و باید در این 

زمینه حتما اقدام شود. بعدها در این باره نظرم را دقیق تر بیان می کنم.

طباطبائی: معلوم بود که شفر شناخت کافی از بازیکنان ندارد
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چهار آنتی هیستامین طبیعی
اگر آلرژی فصلی داشته باشید می دانید که چقدر زجرآور است. عطسه، سرفه، خارش 
چشم ها، گرفتگی بینی و دردهای سینوسی؛ همه ی این ها علائمی هستند که می توانند 
غیرقابل تحمل هم بشوند. احتمالاً داروهای زیادی را امتحان کرده اید تا از شدت 
علائمتان بکاهید، اما شاید هم از مصرف دارو خسته شده باشید. شواهدی وجود دارد 
که نشان می دهد با راه حل های کاملًا طبیعی هم می توانید علائم آلرژی فصلی تان را 

تخفیف بدهید. 
داروهای تجویزی و غیر تجویزی زیادی برای مبارزه با علائم شبه سرماخوردگی تب 
یونجه، رینیت آلرژیک یا آلرژی فصلی ساخته شده است. اما برخی از این داروها، عوارضی 
دارند. اگر عملکرد آنتی هیستامین را بدانید می توانید بفهمید آنتی هیستامین های طبیعی 

چگونه می توانند در فصل آلرژی به شما کمک کنند.
آنتی هیستامین چگونه عمل می کند؟

آلرژی شما، واکنش سیستم ایمنی تان نسبت به موادی بی ضرر است. این مواد چه 
گرد و خاک و چه گرده ها، با سلول های موجود در مخاط بینی، دهان، حلق، ریه، معده 
و روده هایتان تماس برقرار کرده و ترشح هیستامین ها را دربر دارند. هیستامین پروتئینی 
است که موجب علائم مربوط به آلرژی می شود. آنتی هیستامین ها، فعالیت هیستامین را 

مهار می کنند در نتیجه واکنش آلرژیک شما متوقف می شود.
بسیاری از داروهای آلرژی به عنوان آنتی هیستامین عمل می کنند اما غذاها و عصاره های 

گیاهی نیز هستند که تأثیراتی مشابه بر تولید هیستامین می گذارند.
1. گزنه

گزنه گیاهی معروف در طب سنتی است که آنتی هیستامینی طبیعی نیز می تواند باشد. 
در مطالعه ای 58 درصد از افراد دریافتند با استفاده از گزنه، علائم آلرژیکشان تسکین پیدا 
کرده و 69 درصدشان به این گیاه، امتیازی بهتر از دارونما دادند. این افراد روزانه 3۰۰ 

میلی گرم گزنه مصرف کرده بودند.
2. کوئرستین

گزنه گیاهی معروف در طب سنتی است که آنتی هیستامینی طبیعی نیز می تواند باشد. 
در مطالعه ای 58 درصد از افراد دریافتند با استفاده از گزنه، علائم آلرژیکشان تسکین پیدا 

کرده و 69 درصدشان به این گیاه، امتیازی بهتر از دارونما دادند
کوئرستین، آنتی اکسیدانی است که در پیاز، سیب و سایر میوه ها وجود دارد. مطالعات 
گوناگونی، تأثیرات آنتی هیستامین کوئرستین را ثابت کرده اند. یک پژوهش نشان داد 
کوئرستین حتی می تواند با کاهش واکنش التهابی در راه های هوایی، عوارض جانبی 
آلرژی بر سیستم تنفسی را کاهش بدهد. می توانید کوئرستین را به صورت مکمل آن 

تهیه کنید یا اینکه غذاهای سرشار از کوئرستین مصرف کنید.
3. بروملائین

بروملائین ترکیبی است که معمولاً در آناناس وجود دارد اما شما می توانید فرم 
مکمل آن را هم مصرف کنید. گفته می شود بروملائین در درمان بیماری های تنفسی و 

التهاب های ناشی از آلرژی مؤثر است.
C ۴. ویتامین

ویتامین C، آنتی هیستامینی طبیعی است که به راحتی می توانید پیدایش کنید! 
ویتامین C در بسیاری از میوه ها و سبزی ها به وفور وجود دارد و مکمل آن هم موجود 
است. ویتامین C به دلیل اینکه هیچ عوارضی ندارد و غیر سمی است، درمان بی خطری 
برای آبریزی بینی و سایر علائم ناخوشایند آلرژی فصلی محسوب می شود. کارشناسان 
توصیه می کنند روزانه دست کم ۲ گرم ویتامین C مصرف کنید تا بهترین نتیجه را از 

خواص آنتی هیستامین آن بگیرید.
وقتی آلرژی آزارتان می دهد، رهایی از علائم آن نشدنی به نظر می رسد. اما می توانید 
با درمان های طبیعی و مراقبت از خودتان در برابر آلرژن ها، شرایط بهتری برای خودتان 
ایجاد کنید. فراموش نکنید که هرچند منابع غذایی آنتی هیستامین ها، بی خطر هستند، 
اما نوع مکمل آن ها مورد تائید سازمان غذا و داروی آمریکا نیستند، بنابراین قبل از 

مصرف، حتماً با پزشکتان مشورت کنید.

متخصص تغذیه عنوان کرد

دلایل اضافه وزن کودکان و راه های شناخت 
و مقابله با آن

دبیر انجمن چاقی در رابطه با اضافه وزن گفت: مطالعات در کشور انجام شده، جداول 
آن وجود دارد و در اختیار متخصصان کودکان است، افراد با مراجعه به پزشک می توانند 

به آن دست پیدا کنند.
محمد هاشمی متخصص تغذیه و دبیر انجمن چاقی برای پی بردن به اضافه وزن 
کودکان و نوجوانان با اندازه گیری چربی بدن به روش های مختلفی از قبیل چگالی سنجی 
و روش هایی با اشعه X اشاره کرد و گفت: اینها بدون وسایل آزمایشگاهی و توسط افراد 
عادی قابل انجام نیست. برای سنین مختلف بر اساس نژادهای مختلف یکسری خطوط 
نرمالی در نظر گرفته شده که بر اساس هر سنی نشان می دهد چقدر باید وزن و قدش 
باشد. این مطالعه در کشور انجام شده، جداول آن وجود دارد و در اختیار متخصصان 

کودکان است و افراد با مراجعه به پزشک می توانند به آن دست پیدا کنند.
دبیر انجمن چاقی در ارتباط با نخوردن صبحانه برای کاهش چاقی، گفت: صبحانه 
وعده اصلی است کسی که صبحانه نمی خورد منبع اصلی آغاز انرژی خود را برای 
فعالیت های روزانه از دست می دهد؛ لذا خوردن صبحانه یکی از واجبات سبد تغذیه ما و 
کودکان است، حتماً باید صبحانه را مصرف کنیم؛ چراکه در کاهش وزن تأثیر ندارد ضمن 
آنکه نخوردن صبحانه می تواند باعث افت سوخت و ساز بدن افراد شود و این افت سوخت 

و ساز بدنشان منجر به این می شود حتی در مواقع کم خوری افزایش وزن پیدا کنند.
هاشمی گفت: اگر کودک یا نوجوان که رژیم غذایی به او توصیه شده احساس گرسنگی 
کند، باید راه هایی برای رهایی از این معضل معرفی کرد. لازم به ذکر است که رژیم 
غذایی مناسب باید مواد لازم برای رشد و نمو را داشته باشد و از لحاظ کالری هم برای 
فعالیت های روزانه کودک کفایت کند. وی ادامه داد: میزان کالری را نمی توان فقط با یک 
نوع ماده که کودک دوست دارد مثل بستنی پر کرد و باید از گروه های مختلف غذایی 
از جمله پروتئین ها و کربوهیدرات ها در برنامه غذایی وی استفاده کرد؛ اگر کودکی برای 
تغییر وزن مراجعه کرده تا نیازهای مواد اولیه و کالری را تأمین کند باید با ترفندهای 
دیگری بر گرسنگی ها و تمایلات خوردنش غلبه کند؛ به طور مثال باید خوراکی هایش 
در چند وعده تقسیم  شود تا همیشه چیزی برای خوردن داشته باشد. وی در مورد رژیم 
غذایی مناسب برای کودک، افزود: رشد مسئله ای است که هم نیاز به میزان انرژی کافی 
دارد و هم به انواع مواد غذایی؛ در الگویی به نام هرم غذایی گفته شده که افراد در طی 
روز چه مقدار از گروه های مختلف غذایی اعم از نان و غلات، شیر و پروتئین ها، میوه ها و 
سبزیجات استفاده کنند که بر اساس آن متخصصان تشخیص می دهند و رژیم غذایی 
کودک را تنظیم می کنند. هاشمی مصرف آب را در رژیم غذایی با ارزش دانست و گفت: 
با مصرف آب است که واکنش های حیاتی بدن ما به انجام می رسد و زمانی که بدن ما 
دچار کم آبی شود، این واکنش ها به خوبی انجام نمی شود و روند تغییر وزن افراد با مشکل 
مواجه خواهد شد وی در پایان گفت: بدن برای تنظیم سوخت و ساز به ازای هر کیلو 
کالری احتیاج به یک سی سی آب دارد و با توجه به جثه افراد و برنامه غذایی که برای آنها 
تنظیم می شود این مقدار آب فرق می کند؛ ولی در  افراد بالغ و بزرگسال به طور متوسط 

روزانه ۲ لیتر آب نیاز است تا سوخت و ساز بدن انجام شود.

یک متخصص ارتوپدی مطرح کرد

تغذیه مناسب برای درمان درد مفاصل 
یک متخصص ارتوپدی با بیان اینکه استفاده از ماهی های چرب مانند سالومون و گیلکا 
می توانند درد مفاصل را کاهش دهد، گفت: این ماهی ها به دلیل دارا بودن امگا 3 و 

کلسیم می توانند از التهاب مفاصل پیشگیری کنند. 
یاسر نژادی فوق تخصص ارتوپد و جراح مفاصل در خصوص مواد غذایی که برای کاهش 
درد و تقویت مفاصل استخوان ها استفاده می شود، گفت: سویا و آواکادو دو ماده غذایی 
هستند که معمولاً در مکمل های غذایی که برای کاهش درد و درمان مفاصل تجویز 
می شود به کار می رود. به دلیل اینکه این دو ماده خواص ضدالتهابی و کاهش درد دارد.

وی گفت: تحقیقات نشان می دهد کسانی که حدود 3 ماه این دو ماده غذایی را در رژیم 
تغذیه ای خود قرار داده اند درد مفاصل آنها کاملًا برطرف و موجب بازسازی غضروف 
مفصلی، شده است.وی تصریح کرد: یکی دیگر از مواد غذایی که تأثیر بسیار زیادی 
بر کاهش درد مفاصل دارد شیر سویا است و افرادی که نسبت به مصرف شیر گاو 
حساسیت دارند می توانند این ماده غذایی را در رژیم غذایی خود قرار دهند. شیر سویا 
به دلیل دارا بودن آنتی اکسیدان از خواص ضدالتهابی برخوردار بوده و باعث محافظت 
از مفاصل خواهد شد.نژادی با بیان اینکه استفاده از ماهی های چرب مانند سالومون 
می تواند درد مفاصل را کاهش دهد، گفت: این ماهی ها به دلیل دارا بودن امگا 3 و 
همچنین ماهی هایی مثل کیلکا که با استخوان مصرف میشوند داری کلسیم بوده و 
می توانند از مشکلات مفاصل پیشگیری نماینداین فوق تخصص ارتوپد و جراح مفاصل در 
خصوص روغن هایی که برای کاهش التهاب مفاصل زانو به کار می روند نیز توضیح داد: 
روغن سیاه دانه با ترکیبی از بادام تلخ بر روی زانو ،می تواند در کاهش درد آرتروز زانو مؤثر 
واقع شود. همچنین از مواد غذایی مانند زردچوبه، خردل، زنجبیل نیز برای کاهش درد 
مفاصل استفاده می شود.وی تصریح کرد: به طور کلی غذاهای حاوی آنتی اکسیدان ها 
مثل سنجد و همچنین غذاهایی که از ویتامین C بالایی برخوردار هستند می توانند برای 
ترمیم و کاهش درد مفاصل به کار روند. مواد غذایی ذکر شده از جمله موادی هستند که 

در مکمل ها نیز استفاده می شوند و می توانند به صورت ویژه باعث تقویت مفاصل شود.

علمی و سلامت 
یکشنبه -بیست وسوم مهر ماه 1396-    سال بیستم -   شماره 4400

۸جایگزین خوش عطر و طعم برای نمک 
نمک یکی از پر استفاده ترین مواد در جهان است که برای بهبود مزه غذا در پخت و پز 

مصرف می شود.
 نمک منبع مواد معدنی است، که در دوزهای اندک، به بدن در حفظ تعادل الکترولیت 
ها و دیگر فرآیندهای مهم حافظ سلامت انسان کمک می کند.  مشکل از آنجایی ناشی 
می شود که ما به طور معمول بیش از حد نمک مصرف می کنیم و اغلب عوارض جانبی 

آن را نادیده می گیریم. 
اگرچه در نگاه نخست ممکن است بی ضرر به نظر برسد، اما مصرف بیش از حد نمک 
با گذشت زمان می تواند به مشکلات التهابی، قلبی عروقی و کلیوی منجر شود. بر همین 

اساس است که مصرف روزانه نمک باید محدود باشد.
 برای تحقق این هدف شما می توانید میزان مصرف غذاهایی که حاوی نمک هستند را 
کاهش دهید و همچنین ادویه های دیگر را جایگزین آن کنید. در ادامه با برخی ادویه ها 

که می توانند در این مسیر کمک حال شما باشند بیشتر آشنا می شویم.
سیر

 سیر ادویه ای سرشار از ویتامین ها، مواد معدنی، و آنتی اکسیدان ها است. زمانی که 
این مواد جذب بدن می شوند، به پیشگیری از انواع مختلف بیماری ها کمک می کنند. 
برخلاف نمک، سیر ماده ای با ویژگی های ضد التهابی و ادرارآور است، که اثرات آن موجب 

کاهش احتباس مایع در بدن و پیشگیری از مشکلات قلبی عروقی می شود.
پودر پیاز

 با بهره مندی از ویژگی های مشابه با سیر و همچنین برخورداری از آلیسین، زمانی که 
برای کاهش مصرف نمک تلاش می کنید، پودر پیاز جایگزینی خوب است.

در شرایطی که پودر پیاز از ویژگی های کمتری در مقایسه با خود پیاز برخوردار است، 
اما مواد مغذی موجود در آن موجب می شوند تا گزینه ای خوب برای بهبود عطر و طعم 

غذا باشد.
فلفل سیاه 

 فلفل سیاه ادویه ای با ویژگی های ضد التهابی و آنتی اکسیدانی است. زمان ورود به بدن، 
این ویژگی ها از بافت ها در برابر اثرات منفی رادیکال های آزاد محافظت می کنند. مصرف 
فلفل سیاه به بدن در مقابله با فشار خون بالا کمک می کند و با گذشت زمان عملکرد کلیه 

ها را با تحریک دفع مایعات بهبود می بخشد.
ارگانو

 ارگانو به واسطه ویژگی های دارویی خود شناخته شده است و یک ادویه خوش عطر 
و طعم است که می توانید برای کاهش مصرف نمک در دستور غذاهای مختلف استفاده 

کنید. 
ارگانو حاوی ویتامین ها، مواد معدنی، و روغن های اساسی است و از ویژگی های 
گندزدایی، ضد قارچ، و ضد التهاب سود می برد. مصرف منظم ارگانو عملکرد سیستم 
ایمنی بدن انسان را بهبود خواهد داد و خطر ابتلا به مشکلات تنفسی را کاهش می دهد.

زیره
 زمانی که در تلاش برای کاهش مصرف نمک هستید، مقدار کمی زیره در غذا می تواند 
عطر و طعمی مطبوع به آن ببخشد. این ماده حاوی آنتی اکسیدان هایی است که اثرات 
منفی رادیکال های آزاد را از بین می برند. مصرف منظم زیره به کنترل کلسترول خون و 

کاهش خطر مشکلات قلبی عروقی کمک می کند.
بادیان رومی 

بادیان رومی عطر و طعمی خاص دارد و استفاده از آن با غذاهایی که حاوی گوشت و 
سبزیجات هستند، توصیه می شود. خواص تغذیه ای مختلف این ماده به بهبود گوارش 

غذا کمک می کنند.
زنجبیل

زنجبیل به واسطه ویژگی ها ضد التهاب، گوارشی، و آنتی اکسیدانی خود شناخته شده 
است و یک گزینه عالی دیگر برای افرادی محسوب می شود که در پی کاهش مصرف 
نمک خود هستند.زنجبیل حاوی تراکم بالایی از ترکیبی به نام جینجرول است که افزون 

بر بخشیدن عطر و طعمی تند به زنجبیل، مسئول فواید دارویی آن نیز است.
زردچوبه

 زردچوبه ادویه ای شناخته شده در دنیای آشپزی محسوب می شود، که مزه خاص و 
رنگ نارنجی آن در این زمینه موثر بوده اند.

این ادویه سرشار از آنتی اکسیدان ها گزینه خوبی برای افرادی است که قصد دارند بدون 
استفاده از نمک عطر و طعم غذای خود را بهبود ببخشند.

ویژگی های ضد التهابی، گوارشی و ضد باکتری زردچوبه به بهبود سلامت انسان و 
محافظت از سلول ها در زمان ابتلا به بیماری کمک می کنند.

از آنجایی که سلامت روده بر فرآیندهایی مانند 
ترشح برخی هورمون ها و عملکرد سیستم ایمنی 
بدن انسان تاثیرگذار است، یک روده بیمار می تواند 
علائم خود را در بخش های دیگر بدن نیز نشان دهد.

اختلالات روده اغلب زمینه ساز شکل گیری نشانه 
های گوارشی می شوند، که می توانند در فعالیت های 
روزانه انسان اختلال ایجاد کرده و احساس بیماری را 

در وی شکل دهند.
دیگر  و  التهاب،  شکم،  ناحیه  در  درد  احساس   
مشکلات معده که می توانند با توجه به دلیل شکل 

گیری دوباره تکرار شوند، مواردی شایع هستند.
بر  روده  سلامت  که  آنجایی  از  وجود،  این  با 
فرآیندهایی مانند ترشح برخی هورمون ها و عملکرد 
سیستم ایمنی بدن انسان تاثیرگذار است، یک روده 
بیمار می تواند علائم خود را در بخش های دیگر بدن 

نیز نشان دهد.
مشکلات  اغلب  مردم  که  است  اساس  همین  بر 
سلامت خود را زمانی که مشکل از روده ها ناشی می 
شود با بیماری هایی خاص اشتباه می گیرند. در ادامه 
با هشت نشانه که ممکن است نشان دهنده وجود 

مشکل در روده باشند، بیشتر آشنا می شویم.
اضطراب و افسردگی 

ارتباط وضعیت روده ها با احساسات انسان ممکن 
است عجیب به نظر برسد، اما همان اندازه که عجیب 
است، به همان اندازه نیز شرایط آنها با یکدیگر پیوند 
خورده اند. حدود 7۰ درصد سروتونین در بدن انسان 
از این اندام سرچشمه می گیرد. سروتونین انتقال 
دهنده عصبی مسئول احساس شادی است. مقادیر 
کم از این ماده شیمیایی احساس خستگی و ناراحتی 
را در فرد ایجاد می کند و همچنین بر عملکردهای 

فیزیولوژیکی بدن، مانند گوارش، تاثیرگذار است.
سطوح بالای گلوکز 

پیش دیابت و دیابت بیماری های مزمنی هستند که 

از تجمع بیش از اندازه قند در خون ناشی می شوند.
عملکرد ضعیف روده می تواند زمینه ساز ابتلا به 
این دو بیماری باشد، زیرا باکتری هایی که در این 
قسمت از بدن انسان زندگی می کنند می توانند 
تحت تاثیر قرار گرفته و بروز مشکل در فرآیندهای 
سوخت و ساز که قند را به انرژی تبدیل می کنند، 

در پی داشته باشد.
مشکلات پوست 

شرایطی مانند آکنه و اگزما ممکن است با بروز 
مشکل در روده ها، به ویژه با تغییر در باکتری های 
مثال،  عنوان  به  باشند.  خورده  پیوند  آنها،  ساکن 
اساس  بر  پذیر  نشت  روده  نام سندرم  به  اختلالی 
دشواری در گوارش برخی ذرات غذا تعریف می شود، 
که محرک یک واکنش التهابی است و نتیجه آن اغلب 

در پوست پدیدار می شود.
مشکلات گوارشی 

التهاب شکمی، گاز، و اسهال از نشانه های آشکار 
ها  روده  محافظ  باکتریایی  جمعیت  در  تغییرات 
هستند. در شرایطی که این نشانه ها می توانند به 
واسطه مشکلات مختلف معده شکل بگیرند، باید 
توجه داشته باشید که یک اختلال روده نیز می تواند 
زمینه ساز آنها باشد. این نشانه ها می توانند به واسطه 
تجمع مواد زائد و همچنین گوارش ضعیف برخی مواد 

غذایی شکل بگیرند.
نفس بدبو 

هالیتوزیس که به عنوان بوی بد دهان یا نفس بدبو 
شناخته می شود، ممکن است در نتیجه عدم تعادل 

میکروبی در روده های انسان شکل بگیرد.
در شرایطی که این عدم تعادل ها در معده آغاز می 
شوند، در بسیاری مواقع به بخش های دیگر بدن، از 

جمله دهان نقل مکان می کنند.
اگر دهانشویه ها و روش های درمانی خارجی دیگر 
موجب از بین رفتن بوی بد دهان نمی شوند، بروز 

مشکل در روده ها می تواند دلیل این شرایط باشد.
مشکلات خواب 

اگر در به خواب رفتن با مشکل مواجه هستید، این 
می تواند نشانه ای هشداردهنده از یک عدم تعادل 
در مواد شیمیایی ترشح شده توسط مغز برای خواب 

خوب باشد.
که  است،  سروتونین  شیمیایی  مواد  این  از  یکی 
پیش تر به این انتقال دهنده عصبی اشاره داشتیم و 
در روده ها نیز تولید می شود. هنگامی که سطوح 
سروتونین کاهش می یابد یا شرایط عادی ندارد، بی 
خوابی و اختلالات خواب از نشانه های شایع محسوب 

می شوند.
علاقه زیاد به شیرینی 

عدم تعادل در باکتری ها به واسطه مصرف منظم 
قند و شیرینی ها می تواند اشتیاق بی انتها برای 

مصرف این نوع مواد غذایی را در پی داشته باشد.
باکتری ها با این ماده که آنها را تغذیه می کند، 
سازگار می شوند و هنگامی که سطوح آن کاهش 
می یابد، آنها سوخت مورد نیاز خود را از مغز دریافت 
می کنند. در نتیجه، اشتهای بیشتری برای مصرف 
خوراکی های شیرین داشته و با گذشت زمان وزن 

اضافه خواهید کرد.
عدم تحمل غذایی 

یا  تحمل لاکتوز  عدم  مانند  غذایی،  تحمل  عدم 
در  دشواری  از  ناشی  جانبی  محصول  یک  گلوتن، 

گوارش کامل این مواد در روده ها است.
این  پذیر،  نشت  روده  به سندرم  ابتلا  در صورت 
دشواری در تجزیه غذا یک واکنش التهابی را تحریک 
می کند، که نه تنها بر گوارش تاثیرگذار است، بلکه 
قرار  تاثیر  تحت  نیز  را  انسان  بدن  ایمنی  سیستم 
می دهد.شناسایی دقیق مشکل از اهمیت ویژه ای 
برخوردار است، زیرا در صورت عدم درمان می تواند به 

بروز مشکلاتی جدی تر منجر شود.

بروز  نشانه  در 8  روده ها مشکل 

 

محققان دانشگاه فنی وین ایده ای ارائه دادند که 
با استفاده از تکنیک های نور و لیزر اشیاء را نامرئی 

کنند.
پاتر"  "هری  فانتزی  داستان های  انتشار  از  پس 
جالب  پدیده های  از  یکی  نامرئی کننده  شنل های 

توجه برای مردم جهان شد.

ارائه  ایده ای  وین  فنی  دانشگاه  محققان  حال 
کرده اند که با استفاده از فناوری های نوری مختلف 

این تخیل را به واقعیت تبدیل کنند.
 در این طرح محققان تلاش می کنند راه های عبور 

امواج نور از اشیای مات را بگیرند تا دیده نشوند.
یکی   )Stefan Rotter("روتر "استفان  پروفسور 
از  پروژه گفت: بسیاری  این  از محققان حاضر در 
ترکیبات مانند حبه قند از نظر فنی مات محسوب 
می شوند چون نور در آنها بارها شکسته می شود و 
زمانی که پرتو نوری وارد آن می شود ممکن است 
در هر جهتی تغییر مسیر داده و تقریبا هیچ گاه در 

همان خط مستقیم منتشر نشود.
 )Andre Brandstotter("براندستتر "آندره  دکتر 
یکی از محققان این مطالعه، گفت: ما نمی خواستیم 
امواج نور را مجددا مسیردهی کرده و یا نمی خواستیم 
آنها را با نمایش های اضافی بازسازی کنیم بلکه هدف 
ما این بود که موج نور اصلی را از طریق شیء طوری 

هدایت کنیم که گویی شیء در آنجا وجود ندارد.
وی افزود: شاید این صحبت ها عجیب به نظر برسد 
اما ما امروز با مواد خاص و فناوری های مختلف نوری 

می توانیم این پدیده را ایجاد کنیم.
هدف مورد نظر محققان این است که تلاش کنند 
این مدل پراکندگی نور را در اجسام مات از بین 

ببرند.
به این منظور دسته های موج لیزر پرانرژی از بالای 

جسم به آن تابانیده می شوند تا خواص ماده تغییر 
کرده و نوری از آن به محیط اطراف نرسد.

به گفته محققان مهم ترین نکته این است که انرژی 
در مکان و فضای مناسب نسبت به شی اعمال شود تا 
در مکان های مختلف کارکردهای مختلفی از انتشار 
تا جذب نور را انجام دهد و البته شی مورد نظر نیز 
باید واکنش مناسبی نسبت به این امواج داشته باشد 
و در واقع بتواند ویژگی های مورد انتشار را بروز دهد.

به لحاظ ریاضی، بلافاصله  پروفسور روتر گفت: 
آشکار نیست که این امکان وجود دارد که چنین 
الگویی را برای تابش پیدا کنیم اما آنچه که واضح 
است این است که هر شی که می خواهیم شفاف 
کنیم، باید با الگوی مشخص خود، با توجه به جزئیات 
میکروسکوپی فرایند پراکندگی در داخل آن، تحت 

تابش قرار بگیرد.
 وی خاطرنشان کرد: روشی که در حال حاضر 
توسعه دادیم، ما را قادر می سازد که الگوی درست 
را برای هر نوع شکست نور دلخواه محاسبه کنیم و 
تاکنون، شبیه سازی رایانه ای چند روش پیشنهادی 
را ارائه کرده است، اگرچه هنوز در عمل نشان داده 

نشده است.
عملی  صورت  به  باید  ایده  این  اینکه  وجود  با 
پیاده سازی شود تا صحت عملکرد آن سنجیده شود 
روبرو  با موفقیت  آنها  اما محققان معتقدند روش 

خواهد شد.

این سیمان ضد زلزله استایده ساخت شنل نامرئی با استفاده از فناوری های نوری
محققان کانادایی نوعی سیمان ساخته اند که در برابر زلزله ترک نمی خورد و از 

ریختن دیوار جلوگیری می کند.
به تازگی محققان دانشگاه بریتیش کلمبیا نوعی سیمان تقویت شده با فیبرو مقاوم 
در برابر زلزله ساخته اند که در برابر زلزله ترک نمی خورد و از ریزش ساختمان 
جلوگیری می کند. این سیمان در بخشی از دیوار یک مدرسه ابتدایی در ونکوور به 

کار رفته است.
 این ماده جدید را می توان روی دیوارها اسپری کرد. لایه ای از این ماده به ضخامت 
1۰ میلی متر سبب می شود دیوار ها در برابر زلزله مقاوم شوند. ماده مذکور در برابر 
لرزش ها ترک نمی خورد بلکه خم می شود و قابلیت تحمل فشار ناشی از لرزش 

های زلزله را دارد.
محققان در آزمایش های شبیه سازی زلزله از این ماده استفاده کردند و متوجه 
شدند قابلیت تحمل لرزه هایی با اندازه 9تا 9.1 را دارد. زلزله ای با چنین قدرتی در 

سال ۲۰11 در ژاپن اتفاق افتاد.
ماده جدید کامپوزیت سیمانی انعطاف پذیر سازگار با محیط زیست )EDCC( نام 

دارد و همانطور که گفته شد حاوی الیاف پلیمری است.
این نوع سیمان جدید برخلاف نمونه های معمول به جای فرو ریختن در زمان 

اعمال فشار، با انعطاف بالای خود تمام نیرو و فشار را می گیرد.

ربات ها جایگزین بهیارهای چینی شده اند
بیمارستانی در چین ربات هایی را به کار گرفته تا به جای بهیارها دارو و تجهیزات را 

جابه جا کنند. این ربات ها می توانند 1۰ برابر یک بهیار بار جابه جا کنند.
به تازگی در چین روبات هایی در بیمارستان به کار گرفته شده اند که جایگزین 
بهیارها شده و به پرستاران کمک می کنند. هرکدام از این روبات ها می توانند 

مسئولیت های 4 بهیار را انجام دهند.
 در حال حاضر 8 روبات  که همگی Noah نامیده می شوند، در بیمارستانی در 
چین تردد می کنند و اسناد،   دارو و تجهیزات جراحی به وزن 33۰ کیلوگرم را حمل 

می کنند.
 این روبات ها به جی پی اس مجهز هستند  به همین دلیل می توانند در بخش 
های مختلف و پیچیده بیمارستان به راحتی تردد کنند و 1۰ برابر یک بهیار می تواند 

بار حمل کند.
ربات های نوا در بیمارستان زنان و کودکان گوانگژو به کار گرفته شده اند. آنها هنوز 
هم در مرحله آزمایش هستند و فقط فعالیت هایی را برای داروخانه و پرستاران انجام 

می دهند.
بیمارستان تخمین می زند روبات ها از 1944 کیلومترپیاده روی پرستاران در 
بیمارستان جلوگیری می کند. از سوی دیگر چون روبات مجهز به یک کابینت است، 

داروها با اطمینان بیشتر و خطر کاسته آلودگی به دست پرستاران می رسد.

تأثیر جادویی برخی قارچ ها در درمان افسردگی
بررسی های جدید امپریال کالج لندن از تاثیر جادویی برخی انواع قارچ ها برای 
درمان افسردگی خبر می دهد. زیرا این قارچ ها قادر به ایجاد تغییراتی مثبت در مغز 

هستند.
محققان با انجام آزمایش هایی بر روی ۲۰ نفر از افراد مبتلا به بیماری افسردگی که 
مقاومت بالایی در برابر دیگر روش های درمانی نشان داده بودند، پی بردند ماده ای 
موسوم به psilocybin که در قارچ هایی موسوم به قارچ  جادویی یا مجیک ماشروم 

یافت می شوند، می توانند به درمان افسردگی کمک کنند.
 ،)Psilocybin mushroom( قارچ های یاد شده با نام علمی سیلوسایبین ماشروم

قارچ هایی چتری حاوی ماده سیلوسایبین و سیلوسین هستند .
افراد مورد آزمایش ابتدا یک دوز 1۰ میلی گرمی از این ماده و یک هفته بعد دوزی 

۲5 میلی گرمی از ماده یادشده دریافت کردند.
سپس مقایسه اسکن مغزی افراد مذکور قبل و بعد از مصرف ماده یادشده نشان 
داد سیلوسایبین باعث کاهش فشار خون در برخی نقاط مغز این بیماران شده که در 
پردازش واکنش های احساسی انسان و شکل گیری نگرانی و ترس و استرس نقش 
دارند.علاوه بر این مصرف ماده یادشده باعث افزایش ثبات در یک شبکه دیگر مغز 
شده که با شکل گیری افسردگی در ارتباط است. بررسی موضوع با استفاده از یک 
پرسشنامه هم تاثیرات مثبت ماده یادشده را ثابت کرده است، هر چند برای تکمیل 

تحقیقات در این زمینه هنوز به زمان نیاز است.

پژوهشگر دانشگاه تهران با همکاری دانشگاه تکنولوژی مالزی، نانوکامپوزیتی را عرضه 
کردند که قادر به شناسایی نوعی ماده  سمی سرطان زا در ترکیبات غذایی پرمصرف مانند 
سیب زمینی و نان سوخاری است.اکریل آمید یکی از ترکیبات سرطان زا در برخی از مواد 
غذایی است که در سال ۲۰۰۲ یک دانشمند سوئدی نشان داد این ماده می تواند در مواد 
غذایی حاوی کربوهیدرات از جمله سیب زمینی، نان و چغندر به وسیله حرارت دادن و 

سرخ کردن تولید شود.
به منظور تشخیص این ماده سرطان زا محققان دانشگاه تهران با همکاری پژوهشگران 
دانشگاه تکنولوژی مالزی نانوکامپوزیتی را عرضه کردند که قادر است میزان آن را در 

ترکیبات غذایی پرمصرف اندازه گیری کند.
دکتر حمید رشیدی نوده، پژوهشگر پسا دکترای دانشگاه تهران و از محققان طرح 
با بیان اینکه وجود اکریل آمید در ترکیبات غذایی تهدید جدی برای سلامت مصرف 
کنندگان است، ادامه داد: بر این اساس لازم است میزان اکریل آمید در مواد قبل از ورود 

به زنجیره مصرف شناسایی و اندازه گیری شود.
وی از اجرای مطالعاتی در این زمینه خبر داد و یادآور شد: در این تحقیق نانوکامپوزیت 
هیبریدی با استفاده از نانوذرات مغناطیسی، گرافن و نانوذرات هیبریدی آلی-معدنی تهیه 
شد که به عنوان جاذب عمل کرده و می تواند برای حذف ماتریکس نمونه و تعیین ترکیب 

اکریل آمید به کار گرفته شود.
رشیدی نوده اندازه گیری و سنجش مقدار این ماده در نمونه های مورد آزمایش را 
پیچیده و هزینه بر توصیف کرد و افزود: از این رو معرفی روش هایی سریع و ارزان برای 

تعیین اکریل آمید در انواع مواد غذایی لازم و ضروری است؛ به همین دلیل در این تحقیق 
تلاش شد تا روشی نوین برای اندازه گیری ترکیب اکریل آمید در نمونه های سیب زمینی 
معمولی، شیرین بنفش و شیرین نارنجی، چیپس، پفک، موز، بادمجان و نان سوخاری 
معرفی شود. وی با اشاره به مزایای استفاده از این جاذب نانوکامپوزیتی، اظهار کرد: به 
کمک این نانوجاذب قابلیت اندازه گیری ترکیب اکریل آمید در مواد غذایی با حد تشخیص 
کمتر از یک پی پی ام وجود دارد. قدرت بازیابی بالا و امکان استفاده  متوالی از دیگر مزایای 
این روش است. این محقق اضافه کرد: از طرف دیگر به دلیل استفاده از نانومواد ارزان 
قیمت، هزینه  آنالیز نمونه ها در قیاس با روش های مبتنی بر ایزوتوپ بسیار کمتر است. در 
حال حاضر ایزوتوپ به عنوان استاندارد داخلی استفاده می شود که بسیار گران است، ضمن 
آنکه به دلیل مغناطیسی بودن نانوکامپوزیت نیازی به فیلتر و سانتریفیوژ نیست که به این 

ترتیب علاوه بر کاهش هزینه، منجر به کاهش زمان آنالیز نیز می شود.
رشیدی با بیان اینکه در این تحقیق از ترکیب استاندارد اکریل آمید و انجام آزمون های 
صحت و دقت و نیز از دستگاه کروماتوگرافی گازی طیف سنج جرمی برای تأیید نتایج 
حاصل استفاده شد، گفت: بر اساس نتایج به دست آمده بیشترین میزان ترکیب اکریل آمید 
در سیب زمینی سرخ کرده با غلظت 9۰۰ پی پی ام و کمترین میزان در نان سوخاری با 

غلظت 5 پی پی ام شناسایی شده است.
به گفته  این محقق روش ارائه شده در این کار می تواند بعد از تجاری سازی در اختیار 
آزمایشگاه های کنترل کیفیت مواد غذایی قرار گیرد. همچنین، نتایج حاصل در تدوین 

استانداردهای ملی مواد غذایی نیز قابل کاربرد خواهد بود.

شناسایی نوعی ماده سرطان زا در سیب زمینی و نان سوخاری با کمک نانو

از  بیوتکنولوژی کشاورزی  پژوهشکده  میکروبی  بیوتکنولوژی  بخش  رئیس 
موفقیت این پژوهشکده در پاستوریزاسیون سرد شیر خام با سامانه نانوکویتاسیون 

خبر داد.
دکتر مریم هاشمی با اشاره به اجرای طرح استفاده از سامانه نانوکویتاسیون 
برای پاستوریزاسیون سرد شیر، اظهار کرد: در این طرح، ایرادات این سامانه رفع 
و اصلاحات آن انجام شد و به شرایط بهینه ای رسیدیم که امکان پاستوریزاسیون 
شیر خام با این سامانه فراهم شد. وی با بیان اینکه طرح به مرحله تجاری سازی 
رسیده است، ادامه داد: سال گذشته درخواستی از شرکت کشت و صنعت مغان 
برای بهره برداری از این طرح در واحدهای پرورش گوساله ارائه شد. هاشمی با بیان 
اینکه در واحد پرورش گوساله، گوساله ها در دو ماه نخست صرفا از شیر تغذیه 

می کنند، ادامه داد: از این رو ریسک ابتلای آنها به بیماری های عفونی، اسهال و 
مرگ و میر بالا است؛ بر این اساس پیشنهاد استفاده از این سیستم متحرک مطرح 
و بعد از انتقال سیستم به مجموعه شرکت کشت و صنعت مغان، تاثیر آن بر روی 
مرگ و میر گوساله ها ارزیابی شد. هاشمی توسعه کاربردهای فناوری پلاسما را 
از دیگر دستاوردهای این طرح نام برد و افزود: پلاسمای سرد را برای کاهش بار 
میکروبی انواع ادویه و سبزیجات خشک در قالب قرارداد توسعه کاربرد با ستاد ویژه 
توسعه فناوری نانو، کاربردی کردیم؛ ضمن آنکه پروژه های دیگر در زمینه افزایش 
ماندگاری مواد غذایی، میوه و گوشت در دستور کار قرار دارد. به گفته رئیس 
بخش بیوتکنولوژی میکروبی پژوهشکده بیوتکنولوژی کشاورزی در این طرح تلاش 

می شود ماندگاری گوشت مرغ تا دو برابر افزایش یابد.

پاستوریزاسیون شیر خام با سامانه نانویی محققان کشور
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مدیرعامل شرکت ملی پست ایران  خبرداد

راه اندازی سامانه ملی سیماک در قم 
مدیرعامل شرکت ملی پست ایران گفت: پروژه سیماک به عنوان چهاردهمین استان در 

کشور در قم اجرا شد. 
حسین مهری ظهر دیروز در نشست خبری با اصحاب رسانه استان با اشاره به اجرای پروژه 
سیماک در قم اظهار کرد: این پروژه یکی از پروژه های اولویت دار اقتصاد مقاومتی است و 

پروژه سیماک به عنوان چهاردهمین استان در قم اجرا شد.
وی ادامه داد: به دنبال اجرای فازهای بعدی پروژه سیماک در استان قم هستیم و اجرای 
این فازها در برخی از استان ها آغاز شده است، همچنین پروژه پیک موتوری آنلاین را در 

استان قم شروع کردیم و به دنبال ساماندهی پیک های موتوری در استان هستیم.
مدیرعامل شرکت ملی پست ایران افزود: کارت پوشه ایرانیان اقدامی در راستای الکترونیکی 
کردن صدور صورتحساب های دولتی برای مردم است و اجرا و عملیاتی کردن این کارت 

حدود سه سال زمان برد و این اقدام تحولی در شرکت پست است.
پروژه سرعت صدور  این  اظهار کرد:  ایرانیان  به سامانه کارت پوشه  اشاره  با  مهری 
صورتحساب ها را بالا می برد و هزینه ها را کاهش می دهد، در سامانه کارت پوشه ایرانیان 
قبض های دولتی و عوارض شهرداری قرار خواهد گرفت، مردم می توانند از طریق اینترنت یا 

دفاتر معتبر در کارت پوشه ایرانیان ثبت نام کنند.
وی ادامه داد: پروژه سیماک موجب اشتراک گذاری اطلاعات دستگاه های اجرایی در مورد 
املاک و نیز شفاف سازی اقدامات در این زمینه می شود، پروژه سیماک موجب نظارت 
بیشتر بر اقدامات در زمینه املاک خواهد شد و مردم می توانند امور خودشان را در زمینه 

املاک از سامانه سیماک به صورت اینترنتی دنبال کنند.
مدیرعامل شرکت ملی پست ایران افزود: وظیفه حاکمیتی شرکت پست، نظارت بر جابه 
جایی کالا است، اکنون پیک های موتوری بدون ساماندهی مناسب عمل می کنند، در پروژه 
پیک موتوری آنلاین 95 درصد درآمد برای فرد و تنها پنج درصد برای شرکت پست است 

و ثبت نام افراد در پیک موتوری آنلاین اقتصادی است.
مهری با اشاره ضرورت ساماندهی پیک های موتوری اظهار کرد: تاکنون ۲8 پیک موتوری 
در شهر قم ساماندهی شدند و این پیک ها در سامانه پیک موتوری آنلاین ثبت نام کردند، 

ساماندهی پیک های موتوری وظیفه شرکت پست است.
وی ادامه داد: براساس قانون کارت های ملی فعلی تا پایان امسال اعتبار دارد و به دنبال 
دسترسی راحت مردم به کارت ملی هوشمند هستیم، کارت شناسایی ملی هوشمند توسط 

شرکت پست به دست مردم می رسد.
مدیرعامل شرکت ملی پست ایران افزود: سامانه کارت پوشه ایرانیان یک پروژه دانش بنیان 
است و با این سامانه ارتباط مردم با دولت به صورت الکترونیکی خواهد شد، سامانه کارت 

پوشه ایرانیان یک پروژه کشوری است.
مهری با اشاره به قابلیت های سامانه سیماک خاطرنشان کرد: در صورتی که این سامانه به 
نتیجه برسد، ممکن است که جایگزین سیستم فعلی برای صدور کد رهگیری در معاملات 

خرید و فروش املاک شود.
وی در پایان خاطرنشان کرد: در دولت تدبیر و امید ناحیه پستی پردیسان برای تسهیل 
در ارائه خدمات پستی به شهروندان در زمینی به مساحت هزار و ۲6 متر مربع و با هزینه 
ای بالغ بر 17 میلیارد ریال از محل اعتبارات عمرانی ملی و استانی افتتاح شد، همچنین 
چند ماه پیش هم شاهد افتتاح پست لجستیک استان قم به منظور اشتغالزایی مستقیم و 

غیرمستقیم در راستای اقتصاد مقاومتی بودیم.

مدیر کل آموزش و پرورش استان قم خبرداد

کسب رتبه چهارم کنکور سراسری  توسط 
دانش آموزان قمی 

مدیر کل آموزش و پرورش از تکرار رتبه چهارم کنکور سراسری دانشگاه ها و موسسات 
آموزش عالی و اول در رشته زبان های خارجی کشوری در سال 96 خبرداد.

حمید رضا شیخ الاسلام در حاشیه دیدار مسئولین و مدیران آموزش و پرورش استان 
قم با آیت الله علوی گرگانی به مناسبت هفته پیوند اولیا و مربیان اظهارداشت:خوشبختانه 
در 4 ساله اخیر آموزش و پرورش قم کارنامه درخشانی رادر تمامی زمینه های علمی 
، فرهنگی ، تربیتی ، ورزشی و آموزشی داشته است که این موفقیت ها ی حاصله در 
عرصه ملی و بین المللی نتیجه تعامل دو کانون گرم خانه و مدرسه است.وی افزود: دانش 
آموزان استان قم برای اولین بارتوانستند رتبه های اول مسابقات کشوری  قرآن، عترت 
ونماز کشور را در دو جنسیت دختر و پسر به خود اختصاص دهند که این رتبه برای سال 
های متمادی از استان  دیگری بوده است.شیخ الاسلام با بیان اینکه انجمن اولیا و مربیان 
مظهرهمکاری خانه و مدرسه در امر تعلیم و تربیت کودکان ،نوجوانا ن و جوانان است افزود 
: بدون شک موفقیت های تربیتی و آموزشی در سایه تعامل و همکاری این دو نهاد حاصل 
خواهد شد و هر آنچه در استان اتفاق می افتد نتیجه همراهی مدبرانه دو کانون گرم و 

دلپذیر خانه و مدرسه است.
مدیر کل آوزش و پرورش استان قم مسئولیت تربیت فرزندان را کاری مشترک بین خانه 
و مدرسه دانست و تصریح کرد : تحقق اهداف عالی تربیتی و آموزشی در احساس مسئولیت 
های خانه و مدرسه نهفته است که می تواند به اصلاح رفتارهای نادرست و تقویت خصلت 
های نیک  منجر گردد.شیخ الاسلام در ادامه سخنان خود از کسب رتبه اولی رشته زبان 
های خارجی در کشور و همچنین ارتقای تمامی نمرات دروس نهایی سال سوم متوسطه  
نسبت به میانگن کشوری و کسب رتبه پنجم  در این فرایند  برای دانش آموزان قم خبرداد 
و با تاکید بر این که 5 دانش آموز قمی نیز در المپیاد کشوری به کسب مدال های نقره و 
برنز دست یافته اند افزود: : خانواده ها می توانند با هماهنگ ساختن رفتار خود با برنامه ها 
و آموزش های مدرسه، و نظارت بر برنامه های آموزشی و تربیتی  و توجه جدی به مقوله 
همدلی و همراهی نمونه ای عملی برای رشد و ارتقای همه جانبه فرزندانشان باشند.وی در 
پایان با تبریک هفته پیوند اولیا و مربیان وموفقیت های حاصله برای آموزش و پرورش استان 
قم گفت : از هیچ کوششی برای تحقق اهداف آموزشی و پرورشی  دراستان دریغ نخواهیم 
کرد.یاد آور می شود هفته پیوند اولیا و مربیان )۲4-3۰مهرماه( در سال 96 به نام  انجمن 

اولیای کارآمد ، مدرسه سرآمد مزین شده است.

 فرماندار قم  تاکید کرد

هماهنگی دستگاه های متولی درجهت کاهش 
آسیب های مواد مخدر

فرماندار قم بر هماهنگی وهم افزایی دستگاههای متولی درجهت کاهش آسیب های مواد 
مخدر تاکید کرد.

قم  مواد مخدر شهرستان  با  مبارزه  رضا سیاردرششمین جلسه شورای هماهنگی 
اظهارداشت : مبارزه با پدیده خانمانسوز مواد مخدر و اعتیاد نیاز به هم افزایی و هماهنگی 
کامل دستگاههای متولی دارد، اگر وظیفه مشخصی برای دستگاهی تعیین می شود قطعا 
دستگاههای دیگر نیز باید در این زمینه نهاد مذکور را مساعدت نمایند تا کار به نتیجه برسد.

سیار با تاکید براینکه مصوبات هماهنگی مبارزه با مواد مخدر باید بصورت جدی از سوی 
اعضاء  پیگیری شود افزود :امصوبات هر اندازه هم پخته و عملیاتی باشند اما از سوی 
دستگاههای عضو پیگیری و اجرا نشوند گرهی از معضلات مرتبط با پدیده شوم مواد مخدر 
را حل نخواهند کرد؛ لذا بر دستگاههای عضو فرض است که مصوبات را تا حصول نتیجه 

نهایی پیگیری و اجرا نمایند.
فرماندار قم در بخش دیگری از سخنان خود اعتیاد را معضلی با ابعاد مختلف خواند  
تصریح کرد: متاسفانه اعتیاد دامن جامعه اسلامی ما را گرفته است و بسیاری از معضلات و 
آسیب های اجتماعی که امروزه با آن مواجه هستیم به نوعی با این پدیده مرتبط است، لذا 
دستگاههای متولی مبارزه با این غده سرطانی باید اهتمام بیشتری در انجام وظایف محوله 
داشته باشند.  وی همچنین به موضوع نزدیك بودن فصل برداشت محصول شاهدانه در 
سطح مزارع بخش های استان قم اشاره کرد و افزود: جهاد کشاورزی طبق مصوبات جلسات 
گذشته با هماهنگی و همکاری پلیس مواد مخدر شهرستان نسبت به نظارت بر برداشت و 

امحاء بقایای محصول اقدام نماید.

مدیرکل هواشناسی استان قم: 

استفاده از اطلاعات هواشناسی رمز توسعه 
پایدار کشور است 

مدیرکل هواشناسی استان قم گفت: رمز توسعه پایدار هر منطقه، هر استان و هر کشور 
استفاده از اطلاعات هواشناسی است.

یحیی زارع اظهار کرد: با رعایت نکات ایمنی می توانیم خودمان، خانواده مان و جامعه مان 
را در برابر حوادث ایمن کنیم، به عنوان مثال در این زمینه می توان به استانداردسازی و 
مقاوم سازی منازل مسکونی و عدم ساخت این منازل در حاشیه رودخانه ها و نیز بیمه کردن 

محصولات کشاورزی و اماکن مسکونی و تجاری اشاره کرد.
زارع با اشاره به لزوم ساماندهی بخش کشاورزی اظهار کرد: باید با برنامه های کوتاه مدت، 
میان مدت و طولانی مدت بخش کشاورزی را ساماندهی کنیم تا بتوانیم بیشترین بهره را 

از این بخش ببریم.
وی ادامه داد: استان قم تنها استانی است که از سال 95 به سامانه هشدار سیل و سیلاب 
شهری مجهز شده و در 5۰ نقطه استان سامانه خودکار باران سنجی مستقر است. اداره 
کل هواشناسی استان قم با 1۲۰ ایستگاه سنتی و خودکار در استان نسبت به جمع آوری 
اطلاعات و آمار هواشناسی اقدام می کند و این آمار و اطلاعات برای کارهای زیربنایی لازم 

است.
مدیرکل هواشناسی استان قم در پایان خاطرنشان کرد: استان قم تنها استانی بود که در 
اردیبهشت ماه امسال سیل را با بدون تلفات جانی و با کمترین خسارت مادی پشت سر 

گذاشت.
وی اضافه کرد: سامانه توسعه هواشناسی کاربردی در زمینه کشاورزی در استان قم راه 

اندازی شده و هدف آن بهبود محصولات کشاورزی در استان است.

ضریب نفوذ استفاده از فضای مجازی در جامعه، کودکان 
و نوجوانان را در برابر حجم وسیعی از محتواهایی قرار داده 
که با سن آنان تناسب ندارد. چگونگی کنترل کودکان در 
این فضا همواره یکی از اصلی ترین دغدغه کنونی خانواده 

های ایرانی است. 
ایجاد فضای امن و سالم مجازی برای فرزندان، از مهمترین 
دغدغه های این روزهای بسیاری از والدین است؛ والدینی که 
برخی، خود به دلیل غرق شدن در این فضا، فرزندان را نیز به 

مسیر نادرستی هدایت می کنند.
از آنجا که دیدن نیمه پر لیوان نیز خالی از سود نخواهد 
بود، حضور کودکان در فضای مجازی، جدا از آسیب های 
همراه، دارای مزایایی چون آگاهی بخشی و افزایش سواد 

عمومی، علمی و اجتماعی خواهد بود.
ایجاد فضای امن مجازی و سالم سازی این فضا برای 
دسترسی کودکان و نوجوانان ایرانی بیکی از دغدغه های 

اصلی این روزهای جوانترین وزیر دولت دوازدهم است. 
فناوری  و  ارتباطات  وزیر  آذری جهرمی«  »محمدجواد 
اطلاعات به تازگی در توئیت های مختلف از طرح ها و برنامه 
امن  به فضای  نوجوانان  و  برای دسترسی کودکان  هایی 

مجازی سخن گفته است. 
وی از رونمایی طرح های مناسب با همکاری آموزش و 
پرورش برای کودکان و نوجوان تا پایان مهر امسال خبر داد 
و اعلام کرد: بخشی از اوقات کودکان و نوجوانان در مقطع 
کنونی به فضای مجازی گره خورده و می خواهیم برای آنها 

تسهیل و دسترسی بهتر و مناسبتری ایجاد کنیم. 
نحوه آگاه سازی والدین از چگونگی حضور کودکان در 
فضای مجازی و اطلاع از برنامه ها و طرح های موجود برای 
امن سازی و سالم سازی اینترنت برای آنها ، پژوهشگر گروه 
پژوهش و تحلیل خبری ایرنا را بر آن داشت تا در این زمینه 
با »مهدی صرامی« رییس مجمع فعالان فضای مجازی 
و دکتر »سیما فردوسی « روانشناسِ در حوزه کودکان و 

نوجوانان و انقلاب گفت وگو کند.
** پیش به سوی اینترنت سالم برای کودکان ایرانی

اینترنتی سالم و هدایت کودکان به  در اختیار داشتن 
سمت حضور در فضای امن مجازی دغدغه اصلی والدین و 
سیاستگذاران در همه کشورها است. تاکیدات وزیر ارتباطات 
و فناوری اطلاعات و طرح ارگان ها و نهادهای وابسته به این 
بخش نیز گویای تلاش های برای ایجاد اینترنت سالم برای 

کودکان است.
در این زمینه، صرامی در گفت وگو با پژوهشگر ایرنا از 
پیگیری و مطالبات این مجمع در راستای سالم سازی و 
پاکسازی فضای مجازی از محتواهای ناسالم برای کودکان 

و نوجوانان خبر داد.
وی گفت : آموزش استفاده صحیح از فضای مجازی، آگاه 
سازی مردم از چالش های فضای مجازی و آشنایی با لایحه 
های گوناگونِ این فضا از اهداف اصلی مجمع است. به دلیل 

دوسویه بودن فضای مجازی، می توان کودکان و نوجوانان 
را به شکلی صحیح در این فضا مدیریت کرد به گونه ای که 

باعث پیشرفت فرد، خانواده و جامعه شود.
این کارشناس فضای مجازی از ایجاد اینترنت مبتنی بر 
نفوذ برای کودکان و نوجوانان به گونه ای که امکان برآورده 
ساختن نیازهای خود را داشته و با مطالب خارج از رده سنی 
خود روبه رو نشوند، سخن گفت و افزود: این نوع اینترنت 
در کشورهای غربی نیز با همین الگو و راهبرد دنبال می 
شود. آنچه که در اختیار کودکان قرار می گیرد با اینترنت 
بزرگسالان متفاوت است. این اینترنت باید مبتنی بر لیست 
سالم و سفید باشد که محتوای مورد نیاز برای پیشرفت 

کودک یا نوجوان را داشته باشد. 
صرامی همچنین بر لزوم تمهیدات فنی و برخی هماهنگی 
های حاکمیتی برای استفاده از این نوع اینترنت در مدارس 
تاکید کرد و افزود: در کنار مطالبه گری برای راه اندازی 
اینترنت سالم در مدارس، به دنبال آموزش به والدین درباره 
مزایا و برتری های فضای مجازی، مذاکره با اپراتورها برای 
فروش اینترنت لیست سفید با قیمت پایین و آگاه سازی 
خانواده از وجود چنین اینترنتی از اقدام های صورت گرفته 

برای ایجاد فضای امن مجازی است. 
آینده  ماه   6 در  است  این  ما  بینی  پیش  افزود:  وی 
اینترنت لیست سفید به شکلی فراگیرتر به ویژه میان دانش 
آموزان در اختیار گذاشته شود. همچنین، هماهنگی هایی 
با تولیدکنندگان سخت افزار و گوشی های همراه صورت 
گرفته است. در ماه های آینده مردم می توانند از محصولات 
داخلی ایمن سازی شده با قیمت کمتر و مناسب تر استفاده 
دستیابی  مسیر  دولتی  های  حمایت  شک  بدون  کنند. 

خانواده ها را به اینترنت سالم هموار خواهد ساخت.
** آموزش و آگاهی والدین؛ کلید هدایت کودکان 

در فضای مجازی
دکتر فردوسی در گفت وگو با پژوهشگر ایرنا آگاهی والدین 
را از مخاطرات فضای مجازی بر هدایت درست کودکان در 
این مسیر بسیار موثر دانست و گفت: آموزش نحوه استفاده 
درست از گوشی همراه یا فضای مجازیِ ناامن به کودکان 
کم سن اندکی دشوار است اما وجود فضای کنترل شده این 
امکان را به والدین می دهد تا بدون نگرانی کودکان را در 

بهره مندی از این فضا آزاد بگذارند.
به گفته این روانشناس، سیاستگذاران و فعالان در عرصه 
فناوری با ساخت گوشی های همراه، نرم افزارها، موتورهای 
کودکان،  برای  مخصوص  های  تاپ  لپ  و  وجو  جست 
دسترسی به فضای مجازی را برای کودکان ایمن سازی 
کرده اند. در این جا پدر و مادر وظیفه دارند که مدت زمان 
آنان  به  و  را مدیریت کرده  فضا  این  از  استفاده کودکان 
آموزش دهند که چگونه می توانند وارد این فضا شده و 
مطالب مورد نیاز و مربوط به سن خود را دریافت کنند. حتی 
در اختیار گذاشتن اینترنت امن برای کودکان به صورت ۲4 
ساعته اقدامی نادرست است که والدین باید به این معضل 

توجه کنند.
فردوسی تاکید کرد: پدران و مادرانی در آموزش صحیح 
و مدیریت زمان استفاده کودکان از فضای مجازی موفق 
خواهند بود که خود پیشتر آموزش و آگاهی لازم را در 
این زمینه دیده و دریافت کرده باشند. والدینی که خود به 
صورت مداوم و کنترل نشده در این فضا به سر برده به طور 
حتم نمی توانند کودکانی سالم تربیت کنند چرا که زمان 

آموزش به کودکان را از دست می دهند و وی را به شکلی 
رها شده در این فضا تنها می گذارند.

این استاد دانشگاه با اشاره به مزایای فضای مجازی تصریح 
کرد: به جای دور نگاه داشتن کودکان و نوجوانان از این 
فضا باید با آموزش های درست و دقیق امکان بهره مندی 
از این فضا را برای آنان فراهم ساخت. همچنین در ساعاتی 
که کودکان از این فضا استفاده نمی کنند باید تفریح ها و 
سرگرمی های جایگزین برای آنان درنظر گرفت. استفاده از 
سایر رسانه های مکتوب و تصویری نیز در آگاهی بخشی به 

کودکان نقش مهمی دارد.
از  والدین  آگاهی  نوجوانان،  و  امور کودکان  این مشاور 
مخاطرات این فضا و آشنا نساختن کودکان از چند ماهگی 
با گوشی همراه را عامل مهمی در پیوند درست کودکان با 

فضای مجازی دانست.
به گفته فردوسی، مادرانی که از همان لحظه به دنیا آمدن 
فرزند خود با ساخت صفحه های مجازی به نام کودکان خود 
و به اشتراک گذاشتن تصاویر وی، کودک خود را با شبکه 
های اجتماعی آشنا می کنند، در آینده با مشکلات فراوانی 

در رابطه با حضور فرزند در این فضا پیدا می کنند. 
»متاسفانه به دلیل عدم آگاهی برخی والدین، این گونه 
رفتارها بسیار همه گیر شده است. برخی گمان می برند این 
رفتارها نشانه روشنفکری یا تشخص طلبی است اما در اصل 
والدین به دلیل دانش کم درباره مضرات و آسیب های فضای 
مجازی، این امکان را برای فرزند ایجاد کرده و وی را تشویق 

به حضور در این فضا می کنند.« 
مانع  ترین  بزرگ  والدین  در  اطلاعاتی  و  فرهنگی  فقر 
کنترل دسترسی کودکان به فضای مجازی سالم از نگاه 
این روانشناس است که راهکار آن را آگاه سازی والدین با 
برگزاری سمینارها، همایش ها و کمک رسانه های جمعی 

دانست.
ورود هر فناوری به جامعه در کنار چالش ها، فرصت هایی 
نیز به همراه می آورد که می توان با استفاده از آن ها مسیر 
دستیابی به رشد و توسعه را هموارتر ساخت. اینترنت، شبکه 
های اجتماعی و فضای مجازی نیز به همین گونه است؛ 
اگرچه حضور کودکان و نوجوانان در این فضا به دلیل وجود 
محتوای نامناسب با رشد عقلی و جسمی، دارای آسیب های 
فراوان است اما هدایت این قشر حساس در شبکه های 
مجازی و کنترل فضای مورد دسترسی کودکان و نوجوانان، 
استفاده از ظرفیت های آگاهی بخشِ فضای مجازی را برای 

آنان فراهم می سازد.
آگاهی والدین در گام نخست، استفاده از موتورهای جست 
وجوی مخصوص کودکان، استفاده از گوشی های همراه 
و تبلت ها با دسترسی محدود، خریداری اینترنت سالم، 
استفاده از نرم افزارها و سخت افزارهای سالم سازی شده 
برای سنین پایین در گام های بعدی، حضور کودکان را در 

فضای مجازی مدیریت خواهد کرد. 

در گفت وگو با کارشناسان عنوان شد 

چگونه فضای مجازی را برای کودکان ایمن سازیم؟ 

گذشت کردن، کار آسانی نیست. آیا شما به خاطر اینکه تک فرزند هستید و یا 
چون که از فداکاری خوشتان نمی آید، گذشت برایتان سخت است. 

وقتی شما به طرز اشتباهی مذاکره کنید، یک طرف رابطه احساس قربانی بودن 
می کند و طرف دیگر خشمگین و عصبی می شود و این رابطه دیگر زنده نخواهد 
ماند. همچنین بسیار مهم است که بدانید چگونه با یکدیگر مذاکره کرده تا هر دو 
طرف احساس راحتی کنید. زوج ها، برای موقعیت هایی مانند تغییر شغل، کارهای 
منزل و یا حتی رنگ دیوارهای اشپزخانه با هم مصالحه می کنند. بعضی از این 
گذشت ها و مصالحات کوچک، و برخی دیگر بزرگ و قابل توجه هستند، اما هر 
دوی آنها به میزان مساوی مهم هستند زیرا باید هر دو طرف حس ارزشمندی خود 
را حفظ نمایند. این طبیعی است که فکر کنیم همه ما از خود گذشته هستیم،  اما 

در اصل حقیقت ندارد.
گذشت کردن کار دشواری است زیرا یکی از طرفین رابطه، کاری را انجام میدهد 
که به  آن علاقه ای ندارد. به عبارت دیگر یعنی برای طرف مقابلش از خواسته اش 
می گذرد. این طبیعی است که فکر کنیم ما از خود گذشتگی می کنیم اما حقیقت 
این است که ما برای به دست آوردن چیزی که می  خواهیم تسلیم نمی شویم. گاهی 
در بدست آوردن آنچه که می خواهیم اینقدر غرق می شویم که متوجه نمی شویم 
چگونه طرف مقابلمان را ناچار به گذشت و سازش کرده ایم. اینکار شریک زندگیمان 
را به سمت قربانی شدن میبرد که مسائل و مشکلات ناراحت کننده و خشونت 

آمیزی را در پی دارد.
بعضی اوقات گذشت، کار آسانی نیست. برای مثال زوج متاهلی را در نظر بگیرید 
که برای شب می  خواهند برنامه ریزی کنند. مرد تمایل دارد در خانه بماند زیرا روز 
کاری خسته کننده ای داشته است و می خواهد استراحت کند. در حالی که زن 
تمایل دارد برای تماشای فیلم  به سینما بروند. مرد در ابتدا از این پیشنهاد استقبال 
نمی کند اما در نهایت برای اینکه همسرش ناراحت نشود، تصمیم می گیرد پیشنهاد 
او را بپذیرد. این در حالی است که زن واقعا نمی خواهد فیلم تماشا کند، بلکه او فقط 

به دنبال راهی است تا زمانی را با همسر خود سپری کند.
توجه  درونشان  صدای  به  زیرا  نمی دانند  اما  کرده اند  گذشت  آنها  دوی  هر 
نمی کنند. البته ممکن است این کار مشکلاتی برای  آنها ایجاد کند، اما در حقیقت 

هردوی آنها دچار سو تفاهم شده اند.
مرد از دیدن فیلم پریشان شده و به این فکر می کند که فردا در محل کار چه 
کارهایی دارد، و زن از اینکه همسرش به او توجه نمی کند، ناراحت است. شاید 
اگر می توانستند با هم صحبت کنند برایشان کافی بود زیرا می فهمیدند که دقیقا 

چه می خواهند.
وقتی شما با هم گفتگو می کنید، رابطه تان را بهبود می بخشید

گذشت درست و به موقع، به شما و شریک زندگی تان کمک می کند تا بهترین 
باشید. هر دوی شما تصمیم میگیرید که ناراحتی موقتی تان را برطرف کنید. این 
کار به شما کمک می کند تا رابطه تان قوی تر شود و هر دوی شما بهترین کار را 
برای یکدیگر انجام می دهید. این اشتباه است، اگر فکر  کنید فقط شما  هستید 
که گذشت می کنید. باید در انجام این کار علاوه بر شریک زندگیتان، خودتان و 

آینده تان را نیز در نظر بگیرید.
 چگونه مصالحه و گذشت کنیم؟

برابر باشید
گذشت کردن یعنی یکی از شما در مسیر زندگی و اهداف خود نیست، اما نباید 
بابت این اتفاق صدمه ببیند و عصبانی شود. قبل از اینکه تقاضای گذشت کنید یا از 

شریکتان بخواهید در برابر خواسته شما تسلیم شود، به این فکر کنید که در عوض 
چه پیشنهادی می توانید بدهید. پیشنهادتان نباید حالت رشوه داشته باشد اما در 

عین حال باید هر دوطرف به میزان یکسان احساس رضایت کنند.
وقتی ناراحت و عصبی هستید،  مذاکره نکنید

آخرین باری که دعوای بدی را با همسر و یا شریک زندگیتان داشته اید را به یاد 
دارید. آیا نکات مثبت یا سازنده ای از این دعوا به دست آمد؟ البته که نه. گذشت 
هم از این قاعده مستثنی نیست. تنها زمانی که آرام هستید و یا احساس می کنید 
ذهنی بازی دارید، گفتگو کنید. شما می خواهید با هم مذاکره کنید نه دعوا.  

گذشت در حین خشم رابطه تان را از بین می برد.
درباره مسائل مهم گذشت نکنید

به یاد داشته باشید که گذشت باید برای هر دو طرف سود داشته باشد. اگر 
گذشت باعث شود که شما رویاها، خانواده، دوستانتان و یا شغلتان را کنار بگذارید 
باید به آن فکر کنید. فرض بر اینکه هیچ کدام از موارد بالا برای رابطه تان سمی 
نیست، بنابراین شما نباید با گذشت کردن بخشی از وجودتان را برای کمک به 
شریک زندگی تان از دست بدهید. رشد و تغییر در رابطه بسیار مهم است. ولی اینکه 
بخواهید به فردی قربانی، که نه دیگر رویایی می سازد و نه دیگر از اتفاقات خوشحال 

می شود، تبدیل شوید اصلا مناسب نیست.
عادلانه رفتار کنید

به یاد داشته باشید که گذشت کردن بدین معنی نیست که تنها یک نفر در این 
رابطه خود را فدا کند. به فرض مثال، شما به  شهر دیگری سفر می کنید که در آن 
شادترید و  آرامش بیشتری دارید، اما آیا همسرتان هم همین حس را به آن شهر 
دارد؟  آیا زندگی اش را با تصمیمات خودخواهانه خود تباه کرده اید؟ آیا این کار 
عادلانه است؟ به نظر عادلانه نیست، شما نیاز دارید تا با راهکارهایی که ارائه داده ایم 

به یک تصمیم درست برسید.
ثبات داشته باشید!

اگر شما تصمیمی گرفتید که هم خودتان و هم همسرتان با آن موافق هستید، 
تصمیم تان را عوض نکنید. یا اگر در حین صحبت افکار تازه ای به ذهنتان می رسد 
آن را به نحوی بیان نکنید که به نظر بیاید در رابطه تان سست هستید، حتی می 
توانید افکارتان به صورتی چالش برانگیزی بیان کنید تا همسرتان متوجه ثبات 

شخصیتی شما بشود. اگر تصمیمی را می گیرید  به آن پایبند بمانید.
به یاد داشته باشید که گذشت بخشی از عشق است. ممکن است گاهی اوقات 
برایتان چالش برانگیز، خسته کننده یا حتی غیر ممکن باشد اما به یاد داشته باشید 
که همه انسان ها این کار را انجام می  دهند. اگر شما فکر می کنید مصالحه کردن و 
گذشت با شریک زندگیتان برایتان سخت است، بدان معنی نیست که باید از هم 
جدا شوید یا خیلی به مشاور مراجعه کنید، بلکه به این معنی است که بنشینید 
و باهم گفتگو کنید تا بفهمید چه چیزی شما را به سمت خوشبختی و موفقیت 
می برد. باید همیشه احساس کنید که در این کار با طرف مقابلتان برابر هستید: هر 
دوی شما باید چیزهایی را از دست بدهید تا چیزهای جدیدی را دریافت کنید. 
هدف اصلی گذشت کردن این است که شما در طول رابطه تان احساس امنیت و 

خوشحالی کنید.
اگر پس از تلاش های بسیار متوجه شدید که نمی توانید با روش درست اینکار 

را انجام دهید می توانید از یک مشاور کمک بگیرید.
گذشت کردن در رابطه بسیار مهم است زیرا به شما کمک می کند تا رابطه ان را 

به شیوه درست حفظ کنید.

گذشت کردن چگونه به روابط ما کمک می کند؟

خبرنگار خانم افشار
شهردار شاهد شهر گفت: امنیت و آرامش  امروزکشور حاصل رشادت ها  و جانفشانی 

شهیدان  وتلاش بی وقفه نیروی انتظامی  ودیگر نهادهای نظامی وامنیتی است .
احمدزارع با تبریک هفته ناجا به به دلاور مردان نیروی انتظامی  اظهارداشت :این 
امنیت و آرامش کشور حاصل  رشادت شهیدان است که برای دفاع و مرزبانی از 
کشورمان خالصانه جان خود را فدا کردند و یادشان تا ابد در دلهایمان باقی است .

وی افزود : نیروی انتظامی شهدای زیادی برای آرامش و امنیت  کشور و مردم  
تقدیم دفاع مقدس جمهوری اسلامی  نموده است و ما باید قدردان خون آنها باشیم.

زارع در خصوص برخی عملکردهای شهرداری در سطح شهر گفت: در خصوص 
نصب تصایر شهدا  بر دیوارها در مزار شهدای شاهدشهر لازم به ذکر است که این 
کار را به چند جهت انجام داده ایم  یکی اینکه بخاطر پیشگیری از آسیب پذیری 
سنگها و تصاویر شهدا براثر سرما و گرما بر سطح زمین که با انجام این کار سالیان 
سال عمر این سنگها و تصاویر ارزشمند شهدا باقی می ماند و از جهتی دیگر 
بخاطر اینکه کسانی که سر قبور شهدا می روند دیگر حتی به صورت ناخواسته 
از روی است سنگها عبور نمی کنند.وی با اشاره به وضعیت  گنبد ورودی مزار 
شهدا  تصریح کرد: همچنین گنبد ورودی مزار شهدا که چندین سال تحویل بنیاد 
امور ایثارگران بود که نزدیک به 3 سال میباشد که مسائل مربوط به مزار شهدا به 

شهرداری واگذار شده است و ما تصمیم گرفتیم دیواره های گنبد که در اثر سرما 
و یخ زدگی فرو ریخته که خیلی هم خطرناک بود را بازسازی کنیم. البته من بارها 
و بارها اعلام کرده ام، ما هر کاری برای شهدای عزیزمان کنیم باز هم کم است و 
نمی توانیم رشادت های بی توقع آنها را جبران کنیم.وی در ادامه افزود: عملیات 
مربوط به بازسازی و ترمیم این گنبد در حال اتمام است که ان شاء اله به زودی 
شاهد گنبدی شکیل و درخور مزار شهدا خواهیم بود.شهردار شاهدشهر خاطر نشان 
کرد: در رابطه با میدان شهدا که میدان اصلی و مرکزی شاهدشهر به شمار می رود 
اقداماتی صورت گرفته است. اصلاح هندسی آن انجام شده و مشکل تجمع آب 
در اطراف میدان که باعث سختی در عبور و مرور اتومبیل ها می شد و وضعیتی 
که با بارندگی در زمستان عمق این آبها در برخی جاها به 3۰ سانتی متر هم می 
رسید، با آسفالت کاری و هم سطح سازی این مشکل هم برطرف شد. همچنین 
پیاده رویی در ضلع شمالی میدان شهدا ساخته شد که رفت و آمد عابران پیاده در 
آن قسمت با امنیت خاطر صورت گیرد.وی در بحث تابلوی ورودی به شاهدشهر 
خاطر نشان کرد: تابلوی ورودی شهر از محور آزادراه تهران - ساوه به شاهدشهر هم 
نصب گردید و شهروندان با علائمی که ورودی شهر را مشخص می کند به راحتی 
وارد شهر می شوند و همچنین نصب تصاویر شهدا در بلوار شورا در میدان امام هم 

در حال اجرا می باشد.

شهردار شاهد شهر :

امنیت کشور مدیون رشادت های شهدا است

فرسودگی شغلی واژه ای برای توصیف دگرگونی های منفی ، نگرش ، روحیه و رفتار در رویارویی 
با فشارهای روانی مربوط به کار است.  

فرسودگی شغلی یک نشانگان روانشناختی است و بیشتر با شغل هایی که ساعات زیادی با 
انسان ها در ارتباط هستند، دیده می شود، فرسودگی شغلی کاهش قدرت سازگاری فرد با عوامل 
فشارزاست و سندرومی است مرکب از خستگی جسمی و عاطفی که منجر به ایجاد خود پنداره 
منفی در فرد، نگرش منفی نسبت به شغل و فقدان احساس ارتباط با مراجعان به هنگام انجام وظیفه 
می گردد . این سندروم ممکن است فرد را به سوی انواع بیماری های روانی و جسمانی سوق می 

دهد و از الگوی درازمدت تعامل ناسالم بین فرد و محیط ناشی می شود.
نشانه ها و مراحل فرسودگی شغلی

ممکن است یک شغل رضایت بخش به مرور زمان به منبع نارضایتی تبدیل شود و شخص را در 
جهت فرسودگی شغلی سوق دهد، نشانه های فرسودگی شغلی عبارتند از : کسالت ، بی تفاوتی ، 
کاهش اثربخشی ، خستگی ، ناکامی و حتی دلسردی. فرسودگی شغلی سه مرحله را پشت سر می 
گذارد . در مرحله اول شخص احساس می کند که از نظر عاطفی فرسوده شده و احساس ندارد ؛ از 
کار افتاده است و چیزی ندارد به دیگران بدهد . در مرحله دوم شخص بیش از پیش اهمال )سستی( 
نشان می دهد و به وظایف شخصی خود در محیط کار بی احساس می شود . در مرحله سوم شخص 
به این نتیجه می رسد که از نظر کاری ناموفق است و دیگر کاری برای انجام دادن ندارد، فرسودگی 

شغلی یک ساختار چند بُعدی است و از سه مؤلفه مرتبط با هم تشکیل شده است:
تحلیل عاطفی یا خستگی هیجانی

مسخ شخصیت
فقدان تحقق شخصی

مؤلفه اول تحلیل رفتگی یا خستگی هیجانی که به از دست رفتن انرژی های عاطفی شخص 
مربوط است و در این حالت سطح انگیزش فرد در اثر فرسودگی کاهش می یابد، این بُعد از 

فرسودگی شغلی دلالت بر پاسخ اساسی به استرس است .
در حقیقت خستگی عاطفی یک بُعد مورد نیاز برای تعریف فرسودگی شغلی است و بدون آن 
مفهوم فرسودگی ناقص است. به بیان دقیق ، خستگی عاطفی موجب می شود تا کارگران به لحاظ 
هیجانی و شناختی از کارشان فاصله بگیرند و احتمالًا این راهی برای مقابله با فشارهای کاری است 
. خستگی عاطفی در واقع وجود احساساتی است که در شخص نیروهای هیجانی خود را از دست 

داده و قادر به برقراری روابط عاطفی با دیگران نیست.
دومین مؤلفه فرسودگی شغلی مسخ شخصیت یا شخصیت زدایی است که در حرفه های خدمات 
انسانی در تعامل با مردم به عنوان یک شیء و اغلب بر اساس برچسب های مورد استفاده آشکار 

می شود. 
معلمان با فرسودگی شغلی در بُعد شخصیت زدایی نسبت به دانش آموزان خود بازخوردهای منفی 
، بدبینانه و خصومت آمیز دارند . پزشکان با فرسودگی شغلی در بُعد شخصیت زدایی ، بیماران خود 
را به صورت یک شیء می بینند . درد او را احساس نمی کنند و بیمار خود را با نوع بیماری، شماره 
اتاق و تخت و غیره می شناسند مسخ شخصیت بُعد از خستگی عاطفی روی می دهد و در واقع 

نوعی پاسخ مستقیم به استرس شغلی است .
به عبارت دیگر مسخ شخصیت به پاسخ های غیر احساسی، نا مربوط و خشن نسبت به مراجعین 
)گیرندگان خدمات ( و همکاران و .. با سندروم فرسودگی احساسات منفی همراه با سرزنش دیگران 
اطلاق می شود .سومین مؤلفه شغلی ، احساس فقدان تحقق شخصی است، این مؤلفه به منزله 
کاهش احساس موفقیت فردی است، فرد احساس می کند که عملکرد وی همراه با موفقیت نیست، 
به عبارت دقیق تر ، عملکرد یا موفقیت ادراک شده ، جانشین عملکرد یا موفقیت واقعی می شود، 
بطور کلی فرسودگی شغلی زمانی رخ می دهد که کار انجام شده پس از مدت کوتاهی برای فرد 
نامفهوم جلوه کند. همچنین می تواند نتیجه اضطراب یا گوناگونی در کارهای مربوط به فرد و یا 

نتیجه اعمال فردی باشد.

فرسودگی شغلی چه زمانی روی می دهد 






